
Prolefarl din foaie tarile, unltl-vă I IN NUMĂRUL DE AZI
t— CONST. SIRBU: Noi spectacole teatrale 

tn (ară (pag. 2-a)

GHEORGHE LUNGU: Schimb de expe
riență Intre comitetele executive ale sfatu
rilor populare — Organizarea comitetelor 
de cetățeni (pag. 2-a)

*— EVA MOLHO: La voia întîmplărli — 
Pe marginea lipsurilor din raionul Ro
șiori de Vede în munca de întreținere a 
culturilor (pag. 2-a)

i— Răsfoind presa locală (pag. 2-a)

— Lucrările celei de a V!-a sesiuni a Marii 
Adunări Naționale a R.P.R.

• Discuții asupra Bugetului de Stat 
pe anul 1955

• Lege pentru aprobarea Bugetului 
de Stat al Republicii Populare Ro- 
mîne pe anul 1955 (pag. 3-a)

— A. STANCIU : Ce arată greva celor 70.000
de feroviari englezi (pag. 3-a)

— Azi încep la Londra tratativele sovieto-
Japoneze (pag. 4-a)

eos

4 Întărim neîncetat activitatea 
cooperativelor de consum de la sate

' Cooperația de consum din țara noastră 
formează un complex sistem de unități co
merciale și întreprinderi productive, în ca- 

Sdrul căruia funcționează magazine de des
facere și unități de alimentație publică, 
stiîne cooperatiste, centre de închiriat unel- 

jite și mașini agricole, depozite, centre de 
țlachizițiî, de prelucrare și conservare a 
«fructelor și legumelor, secții și întreprin
deri de producție pentru valorificarea re- 
îsurselor locale, etc. In activitatea econo- 
jtnică multilaterală pe care o desfășoară, 
■cooperația de consum a reușit să atragă 
;Sute de mii de oameni ai muncii de la 
cate, bărbați și femei, prin a căror rodni
că activitate au fost desfăcute ila sate 

'‘mărfuri în valoare de miliarde de lei, au 
fost achiziționate și aduse la oraș miîi- 
ban-e de tone produse agricole alimentare 
și materii prime pentru industrie, contri
buind astfel ila întărirea legăturii econo
mice dintre oraș și sat, la creșterea inte
resului țărănimii muncitoare spre for
mele socialiste de comerț și producție.

Despre aportul pe care îl aduce coope
rația de consum în dezvoltarea schimbu
lui de mărfuri dintre oraș și sat, despre 
felai cum înțeleg să se achite cooperati
vele de consum de îndatoririle pe care le 
au, se pot cita multe fapte merituoase. In 
perioada trimestrului I al anului curent, 
cooperativele de consum din comunele 
LArăache și Gogoșari, raionul Giurgiu, 
regiunea București, bunăoară, au achi
ziționat fiecare în parte cite 25-30 va
goane porumb, depăși.ndu-și în felul a- 
testa cu multe procente planul de achi
ziții pe această perioadă. Mai mult, con
siliul de conducere al cooperativei din 
'comuna Gogoșari și-a luat angajamen
tul să îndeplinească planul de achiziții la 
porumb pe trimestrul II al anului curent, 
tu o lună înainte de termen. Cooperativa 
ide consum din comuna Nicolae Bălcescu, 
raionul Hîrlău, regiunea Iași, se autofi- 
inanțează, eliberînd prin aceasta credite
le bănești acordate de stat. In raionul 
'Alexandria — regiunea București — șase 
cooperative de asemenea au renunțat la 
tereditele acordate de stat. Și asemenea 
fapte mai pot fi citate. Ele sînt dovezi 
a’.e succeselor pe care cooperația de con
sum le obține în munca ei.

Trebuie spus însă că, cu toate succe
sele dobîndite, mai sînt multe de făcut 
în direcția îmbunătățirii activității coo
perației de consum în ceea ce privește 
'aprovizionarea țărănimii muncitoare cu 
mărfuri trimise de industria socialistă și 
ia clasei muncitoare cu .produse agroali- 
hientare.

O cauză principală a ilipsurilor ce se 
fac încă simțite în dezvoltarea și întă
rirea mișcării noastre cooperatiste este 
insuficienta înțelegere a importanței pe 
care o are, în cadrul sistemului coopera
ției de consum, cooperativa sătească. Or, 
experiența activității practice a arătat că 
în sistemul cooperației de consum veriga 
de bază este cooperativa sătească. Este 
de aceea limpede că de nivelul la care 
își desfășoară munca cooperativele sătești 
depinde în bună măsură contribuția co
operației de consum în viața economică a 
statului nostru.

In anul acesta, Centrocoopul — pe 
baza propunerilor făcute de membrii or
ganizației — a adus unele modificări în 
structura organelor de conducere ale co
operativelor din comune și sate. Au fost 
'alese consilii de conducere ale coopera-

tivetor din sate, aiu fost completate con
siliile de conducere ale cooperativelor din 
comune. Din cadrul consiliilor de con
ducere ale cooperativelor de comune au 
fost alese comitete executive, importante 
organe colective de conducere a activi
tății cooperatiste pe întreaga comună. In 
prezent continuă acțiunea de constituire 
a activelor pe circumscripții electorale, 
active ce vor sprijini consiliile de condu
cere ale cooperativelor sătești în munca 
lor. îmbunătățirile aduse formelor orga
nizatorice ale cooperativelor de consum 
sătești au permis activizarea unui număr 
mult mai mare de membri ai cooperației. 
Așa de exemplu fostele comitete de pră
vălie cuprindeau circa 26.000 membri, iar 
consiliile de conducere sătești (alese în 
locul comitetelor de prăvălie) cuprind un 
număr de peste 115.000 membri. Cele a- 
proximativ 60.000 active de cetățeni con
stituite pînă în prezent, cuprind aproa
pe 350.000 membri. Cifrele citate dove
desc că prin modificările adu.se în struc
tura organizatorică a cooperativelor de 
consum sătesc s-au creat condiții și 
bune ca acestea să poată atrage un 
măr sporit de membri la treburile 
conducere ale unităților cooperatiste. Este 
așa dar un pas evident făcut spre conso
lidarea cooperației ca organizație de 
masă. Acest pas trebuie însă continuat.

In această direcție comitetele executive 
.ale sfaturilor populare, deputății sfaturi
lor populare, au datoria de a sprijini ac
tiv cooperația. Marea majoritate a depu
taților sfaturilor populare sînt și membri 
al cooperației de consum. Deputaților sfa
turilor populare nu trebuie să le fie deloc 
indiferentă situația și nivelul la care-și 
desfășoară munca cooperativa de consum 
din comuna lor.

In prezent în cadrul cooperativelor de 
consum sătești are loc repartizarea către, 
membri a cotelor părți din beneficiile re
alizate din vînzarea mărfurilor industrialei 
și din producție proprie. Ea are menirea' 
de a consolida legătura dintre membri și 
cooperative, de a spori cointeresarea ma
terială a cooperatorilor în îmbunătățirea 
activității economice a cooperativelor. 
Este necesar ca experiența cooperativelor 
care au realizat beneficii mari să fie 
popularizată. Să fie cunoscută îndeaproa
pe experiența ilor în gospodărirea avutu
lui obștesc, în folosirea ou chibzuință a 
fondurilor bănești, în asigurarea rentabi
lității cooperativei respective.

Aprovizionarea neîntreruptă cu mărfuri 
industriale, corespunzătoare cerințelor lo
cale și ale sezonului, realizarea planului 
de achiziții, valoric și pe sortimente, dez
voltarea producției proprii prin folosirea 
resurselor locale, respectarea disciplinei 
financiare, stîrpirea fraudelor, asigura
rea desfășurării unui comerț civilizat, 
sînt cîteva din problemele de a căror re
zolvare depinde îmbunătățirea activității 
economice a cooperativelor sătești.

Comitetele executive ale sfaturilor popu
lare comunale, deputății sfaturilor popu
lare, au datoria de a sprijini cooperația 
îneît flecare cooperativă de consum să
tească să devină un factor activ în dez
voltarea schimbului de mărfuri dintre o- 
raș și sat, în întărirea alianței dintre cla
sa muncitoare și țărănimea muncitoare, 
în atragerea micilor producători din agri
cultură spre formele socialiste de schimb 
și producție.
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Pe moș Frederic Mes l-am cunoscut în 
urmă cu două primăveri pe cînd era paz
nic al marelui parc din orașul Craiova 
Era o zi căldufă de primăvară timpurie. 
Iar în parc apăruseră primii oaspeți dor
nici să se bucure de frumusefea 
anotimpului. Moș Frederic m-a însoții 
de-a lungul aleilor, povestind cu vorbă 
domoală, bătrînească, despre felul cum 
au făurit craiovenii „marea minunăție'' 
cum spune el acestui loc de odihnă pen
tru cei mari și de joacă pentru cei mici 
De atunci am prins obiceiufyțsă trec pe la 
bătrînul paznic ort de cite ori mă găsesc 
în Craiova, 
laolaltă pe 
verzite, cu 
întotdeauna 
pre dorința 
col( al animalelor. Temîndu-se să nu-t 
socotesc dorința ca pe vreo curiozitate de 
bătrîn, căuta de fiecare dată să-mi de
monstreze ce „instructiv" ar fi pentru 
cei mici, să vadă animale vii, să-și îmbo
gățească cunoștințele căpătate la școală

De curînd am fost din nou în Craiova 
Conform obiceiului mi-am făcut drum 
pe la moș Frederic Mes. In cabina paz
nicului am înlîlnit însă un uit om, de 
la care am aflat că bătrînul Mes îngri
jește de punctul zoologic al parcului

Intr-adevăr, l-am găsit împărțind din 
niște căldări hrană de mai multe feluri, 
după cum era vorba de urs, cerb, lup 
sau alt animal După ce-și termină înda
toririle, moș Frederic mi-a istorisit cum 
a luat ființă punctul zoologic; despre

ziua In care chemat la sfatul popular 
secretarul 

cu el

ibțsă trec pe la 
ori mă găsesc

Iarna sau vara porneam 
aleile înzăpezite sau în- 

același pas mărunt ți rar, 
moș Frederic îmi vorbea des
tui ca în parc să fie și un

al orașului, Aurel Tomescu 
comitetului executiv, s-a sfătuit 
dacă nu s-ar putea amenaja un punct 
zoologic în parc, știindu-l pe bătrînul 
paznic iubitor de animale.

Ceea ce a urmat nu este greu de ghicit 
Aurel Tomescu a folosit din învățăminte 
dobîndite la Sibiu de unde și-a însușit 
cite ceva din experiența mai veche a 
gospodarilor orașului șt în această pro
blemă. Lui moș Frederic i-au adus un 
îndrumar pentru întrețin,,rea feluritelor 
animale și rețetele de preparare a hra
nei. Apoi, secretarul a adus în dis
cuția comitetului executiv ideea de a se 
amenaja punctul zoologic După apro
barea ei, au început să fie aduse pe rînd 
și animalele. Iar moș Frederic Mes a 
predat locul de paznic altuia, el devenind 
așa cum și-a dorit, îngrijitorul animalelor.

— Văzuși că mi s-a împlinit dorința I 
La drept vorbind eu nici nu bănuiam vă 
cei de la sfat au același gînd. Apoi tși 
scoase ceasul său vechj cu cadranul în
gălbenit de ani. Șt se despărfi grăbit de 
mine. La ora 5 urma să sosească un grup 
de pionieri cărora trebuia să le arate 
animalele.

...Dorința lui moș Mes s-a împlinit 
Craiovenii au acum în parcul lor și un 
coif zoologic Pornită din inimă, aceas
tă dorinfă înfăptuită, prin grija gospoda
rilor orașului, vine să întregească atracti- 
vitatea frumosului loc de odihnă șt cul
tură.

H. ȘAICU

Semnarea Declarației Guvernelor 
Uniunii Republicilor Sovietice Socialiste 

și Republicii Populare Federative Iugoslavia
BELGRAD 2 (Agerpres) TASS transmite: 
La 2 iunie 1955 a avut loc la Casa Gărzii 

din Belgrad, într-o atmosferă cordială și de 
înțelegere reciprocă, ședința de încheiere a 
tratativelor dintre delegația guvemamenta- 

a U.R.S.S. în frunte cu N. S. Hrușciov, 
delegația guvernamentală 
frunte cu I. Broz-Tito.

lă 
Șl 
în

a Iugoslaviei
i' ' ' . ./

La ședință a fost examinată și adoptată 
declarația guvernelor Uniunii Republicilor 
Sovietice Socialiste și Republicii Populare 
Federative Iugoslavia.

In seara aceleiași zile, la Casa Gărzii, 
în prezența membrilor delegațiilor celor două 
țări, a consilierilor și experților lor, precum

și a reprezentanților presei, a fost semnată 
declarația sus-menționată.

Declarația a fost semnată:
Pentru guvernul Uniunii Republicilor So

vietice Socialiste, de președintele Consiliu
lui de Miniștri al U.R.S.S., N. A. Bulganin.

Pentru guvernul Republicii Populare Fe
derative Iugoslavia, de președintele R.P.F.I., 
I. Broz-Tito.

Declarația
Guvernelor Uniunii Republicilor Sovietice Socialiste 

Popul are Federative Iugoslaviași Republicii
Delegația guvernului U.R.S.S.,, alcătuită 

din N. S. Hrușciov, membru al ’Prezidiului 
Sovietului Suprem al U.R.S.S. și prim se
cretar al C.C. al P.C.U.S., N. A. Bulganin, 
președintele Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S., A. I, Mikoian, prim vicepreședinte 
al Consiliului de Miniștri al U.R.S.S.. D. T. 
Șepilov, președintele Comisiei pentru Afaceri 
Externe a Sovietului Naționalităților al So
vietului Suprem al U.R.S.S., membru al C.C. 
al P.C.U.S. și redactor șef al ziarului 
,,Pravda", A. A. Gromîko, prim locțiitor al 
ministrului Afacerilor Externe al U.R.S.S., 
P. N. Kumîkin, locțiitor al ministrului Co
merțului Exterior al U.R.S.S., și delegația 
guvernului R.P.F. Iugoslavia, alcătuită din 
losip Broz-Tito, președintele RJP.F. Iugosla
via, Edward Kardelj, vicepreședănte al Vecei 
Federative Executive, Alexandr Rankovici, 
vicepreședinte al Vecei Federative Executive, 
Svetozar Vukmanovici-Tempo, vicepreședinte 
al Vecei Federative Executive, MialkoTodo- 
rovici, membru al Vecei Federative Executive. 
Cocea Popovici, secretar de stat pentru Afa
cerile Externe al R.P.F. ■ Iugoslavia, Vilko 
Miciiiueyici, secretar. da. stat adjunct pentru 
Afacerile Externe al R.P.F. Iugoslavia, au 
rftTs Ta Belgrad și la Brioni . Tratative înUe 
21 mai si ~ ‘

dativelor, ca:

v ia, au 
_____________ fratativa- între 
i 2 iunie 1955. In timpul tra- 

, care s-au desfășurat' intr-un "spirit 
de prietenie și înțelegere reciprocă, s-a 
procedat la un schimb de păreri în proble
mele internaționale, care privesc interesele 
U.R.S.S. și R.P.F. Iugoslavia, fiind exami
nate totodată, sub toate aspectele, problemele 
relațiilor politice, economice și culturale în
tre cele două țări.

I.
Punctul de plecare al tratativelor a fosl 

dorința reciprocă a celor două guverne ca 
în interesul rezolvării pașnice a probleme
lor internaționale și al intensificării colabo
rării între popoare și state să se folosească 
metoda tratativelor.

Popoarele celor două țări și forțele lor 
armate și-au întărit în mod deosebit priete
nia și colaborarea de luptă în anii războiu
lui pe care l-au dus împreună cu alte po
poare iubitoare de libertate împotriva cuce
ritorilor fasciști.

Cele două guverne au consimțit să între
prindă noi măsuri pentru normalizarea rela
țiilor lor și pentru dezvoltarea colaborării 
între cele două țări fiind convinse că aceas
ta corespunde Intereselor popoarelor celor 
două țări și constituie o contribuție la mic
șorarea încordării, precum și la întărirea 
păcii în întreaga lume.

In cursul tratativelor s-a vădit năzuința 
sinceră a guvernelor celor două țări spre 
dezvoltarea continuă a colaborării multilate
rale între U.R.S.S. și R.P F.I., ceea ce cores, 
punde pe 
precum și 
și pentru 
obiective.

La examinarea problemelor asupra cărcrra 
s-au dus tratative și în scopul întăririi în
crederii și colaborării între popoare, cele 
două guverne pornesc de la următoarele prin
cipii :

Indivizibilitatea păcii, singurul principiu 
pe care se poate baza securitatea colectivă;

Respectarea suveranității, independenței, in
tegrității teritoriale și egalității în drepturi a 
statelor în relațiile dintre ele și în relațiile 
cu celelalte state;

Recunoașterea și dezvoltarea coexistenței 
pașnice între popoare, indiferent de deosebi
rile ideologice și deosebirile în orînduirea 
socială, ceea ce presupune colaborarea tutu
ror statelor în domeniul relațiilor interna
ționale în general și în domeniul relațiilor 
economice și culturale în special;

dejplin intereselor celor două țări, 
intereselor păcii și socialismului, 
care în prezent există condiții

Respectul reciproc și neamestecul în trebu
rile interne sub oricare motiv — fie el de 
caracter economic, politic sau ideologic — 
întrucît problemele orînduirii interne, deose
birii dintre sisteme sociale și deosebirii din
tre formele concrete de dezvoltare a socialis
mului sînt o chestiune care privește exclusiv 
popoarelor fiecărei țări în parte;

Dezvoltarea colaborării economice bilate
rale și internaționale și înlăturarea tuturor 
acelor factori în relațiile economice care în
greunează schimbul de mărfuri și frînează 
dezvoltarea forțelor de producție în lume și 
în cadrul economiei naționale;

Acordarea de ajutor prin organismele res
pective ale O.N.U., precum și sub alte forme 
care sînt în conformitate cu principiile O.N.U., 
atît economiei naționale, cît și regiunilor îna
poiate din punct de vedere economic. în in
teresul popoarelor acestor regiuni și în inte
resul dezvoltării economiei mondiale;

încetarea oricăror forme de propagandă și 
dezinformare, precum și a altor acțiuni care 
seamănă neîncredere și care îngreuiază în- 
tr-un fel sau altul crearea unei atmosfere 
pentru colaborarea internațională constructi
vă și coexistența pașnică între popoare;

Condamnarea oricărei agresiuni și 
rei încercări de a stabili dominația 
și economică asupra altor țări;

Recunoașterea faptului că politica 
rilor militare agravează încordarea 
țională, subminează încrederea între 
* face, să crească primejdia de război.

II.
Cele două guverne pornesc în politica lor 

de la principiile enunțate în Carta Organi
zației Națiunilor Unite și sînt de acord că 
este necesar să se depună noi eforturi pen
tru întărirea rolului și prestigiului O.N.U.. 
ceea ce și-ar găsi o deosebită confirmare în 
acordarea locului legitim în O.N.U. Repu
blicii Populare Chineze. Ar fi de asemenea 
important să fie primite ca membre în a- 
ceastă organizație toate celelalte state care 
corespund cerințelor Cartei O.N.U.

Cele două guverne sînt de acord că toa
te popoarele trebuie să depună noi eforturi 
pentru realizarea unor rezultate pozitive și 
a unor acorduri în tratativele privind pro
bleme atît de esențiale pentru pace în în
treaga lume cum sînt problema reducerii și 
limitării armamentelor precum și a interzi
cerii armei atomice, problema creării unei 
securități colective generale, inclusiv a unui 
sistem de securitate colectivă în Europa, 
bazat pe un tratat, problema folosirii ener
giei atomice în scopuri pașnice.

Ca urmare a acestor eforturi ar fi creată 
o atmosferă care ar permite totodată rezol
varea pe cale pașnică a unor probleme in
ternaționale primordiale arzătoare, cum sînt 
rezolvarea de comun acord a problemei 
germane pe o bază democratică și în con
formitate cu dorințele și interesele poporu
lui german, precum și cu interesele secu
rității generale, satisfacerea drepturilor le
gitime ale Republicii Populare Chineze a- 
supra Țaivanului._ \
.Cele două guverne salută rezultatele con

fer inȚcî~zte*i a Bandung ca fiind o contribuție 
importantă la ideea colaborării internaționa
le, ca un sprijin dat eforturilor popoarelor din 
Asia șL Africa de a-și întări independența 
politică și economică, și consideră că toate 
acestea contribuie la întărirea păcii în în
treaga lume.

a orică- 
politică

blccu- 
interna- 
popoare

III.
S-a acordat toată atenția analizei relațiilor 

dintre cele două țări, pînă în momentul de 
față și perspectivelor dezvoltării lor viitoare. 
Ținînd seama de faptul că în ultimii ani s-a 
produs o tulburare serioasă în relațiile dintre

Pentru Guvernul Uniunii Republicilor Sovietice 
Socialiste

’ Președintele Consiliului de Miniștri al U.R.S.S.,
N. A. Bulganin

—

Din activitatea
sfaturilor populare

ele, ceea ce a dăunat atît celor două părți 
interesate, cît și colaborării internaționale, — 
guvernele U.R.S.S. și R.P.F.I., exprimîndu-și 
hotărîrea de a dezvolta relațiile lor viitoare 
în spiritul colaborării prietenești și bazîndu- 
se pe principiile expuse în declarație, au căzut 
de acord asupra celor ce urmează :

1) Să ia toate măsurile necesare pentru 
stabilirea unei situații contractuale normale 
.De baza fcareia vor reglementa și asigura 
dezvoltarea normală a relațiilor în vederea 
extinderii colaborării dintre cele două tari 
ih toate domeniile în care sînt interesate 
ambele guverne.

2) Cu privire la necesitatea de a se întări 
legăturile.economice și de a se lărgi colabo- 
raTe'a economică dintre.cele două țări.

In acest scop, cele două guverne au căzut 
de acord să ia măsurile necesare care să 
lichideze consecințele ivite în relațiile eco
nomice dintre cele două țări ca urmare a 
tulburării situației contractuale normale.

Ele au căzut. da acord de asemenea să- 
BȚOcedeze la încheierea acordurilor necesare 
care vor'regi crhenra*' șTlnTesni-' ' țJ.ezvqȚTarca 
relațiilor’ economice în direcția su5"-menlio- 
nată. — ' '

3) In scopul dezvoltării relațiilor culturale, 
cele două guverrfTsTau cleclă'rat gată_sa 
încheie o convenție cu privire Ia colaborarea 
culturală.- ~

4) Atribuind o mare însemnătate informării 
opiniei publice. pentru, dezvoltarea.colaborării 
prietenești dintre popoare șf în ' dorința ca 
opinia publică să fie informată în mod exact 
și obiectiv, cele, două guverne au căzut de 
acord asupra necesității de a se încheia o 
Cpnvenție_ cu privire la un sșrviciu de infor
mații în spiritul hotărîrilor O.N.U. șjLpe'Hâza 
reciprocității în ce privește situația și pri
vilegiile organelor acestui serviciu pe terito
riul fiecărei părți contractante

5) Sprijinind recomandările O.N.U., cu pri
vire la dezvoltarea CSllfifii'afîrjifflte toate 
țările in folosirea energici.atomice în. scopuri 
pașnice, ceea ce prezintă un interes esențial 
pentru întărirea păcii și pentru progresul în 
întreaga lume, cele două guverne au căzut 
de acord să stabilească o colaborare recipro
că în acest domeniu.

6) Cele două guverne au căzut de acord 
să ia măsuri pentru încheierea unor con-' 
venții în scopul rez6Tvărîj_pfo5TemeT cetățeniei 
sau respectiv a repatrierii cetățenilor uneia 
din părțile contractante care se află pe teri
toriul celeilalte părți. 'Cele două guverne sint 
de acord că aceste convenții trebuie să se 
bazeze pe respectarea principiilor de umani
tate precum și pe principiile unanim accep
tate ale liberului consimtămînt în ce privește 
persoanele despre care este vorba.

Cele două guverne sînt de asemenea de 
,acord în ceea ce privește garantarea dreptu
rilor la apărare 
părți pe teritoriul 
ceasta și dreptul 
cetățenia pe care
rea pe teritoriul celeilalte părți contractante.

7) In spiritul principiilor pașnice, expuse 
în prezenta Declarație, precum și pentru o 
mai bună cunoaștere și înțelegere reciprocă 
a popoarelor țărilor lor, cele două guverne 
au căzut de acord jșă sprijine și să înles
nească- colaborarea organizațiilor sociale din 
ceTtT două țări prin realizarea unui contact 
prin schimbul de experiență socialistă și 
prin schimbul liber de păreri.

8) Cele două guverne au căzut de acord 
să depună eforturi maxime pentru înfăptui
rea sarcinilor și hotărîrilor prezentei decla
rații, în interesul dezvoltării continue a re
lațiilor dintre cele două țări și în interesul

a

Lucrări de înfrumusețare 
în orașul Constanța

CONSTANȚA (de la corespondentul nos
tru). In parcul ,,Maxim Gorki", în parcul 
Teatrului și în celelalte parcuri și spații 
verzi din Constanța au fost orînduite ronduri 
cu flori, aleile au fost presărate cu prundiș; 
au fost așezate bănci și s-au plantat arbori. 
In parcurile din oraș au fost plantate peste 
400.000 flori de primăvară de diferite specii 
și aproape 3.000 arbuști și arbori de talie 
mică.

Din inițiativa deputaților, a comitetelor de 
stradă și a comisiei de femei au fost plan
tați pe străzi încă 5,000 arbori decorativi, 
iar în partea de sud a portului, peste 8.000 
arbuști.

Din inițiativa comitetului executiv, partea 
carosabilă a străzilor Griviței, It. loan Ale- 
xandrescu și Labirintului au fost pavate. Pe 
strada Maramureș conducta de apă a fost 
prelungită cu încă 150 m. iar comuna Pala- 
su Mare, suburbie a orașului, a fost electri
ficată in întregime.

Prin contribuție directă, cetățenii au elec
trificat străzile Pandurului și Amurgului din 
cartierul ,,Km. 5“.

Noi lucrări prin autoimpunero
IAȘI (de la corespondentul nostru). — In 

ultimii ani, țăranii muncitori din regiunea 
lași au realizat prin autoimpunere numeroa
se lucrări de folos obștesc. Astfel au fost 
realizate 307 construcții noi, destinate pentru 
localuri de școli, cămine culturale, dispen
sare, băi, etc. Numeroase alte clădiri vechi 
și poduri au fost reparate tot prin autoim
punere.

In această primăvară în satele din regiu
nea Iași au avut ioc noi adunări populare 
in cadrul cărora țăranii muncitori au hotă- 
rît să înfăptuiască alte lucrări prin auto
impunere.

Comitet de cetățeni fruntaș
BiRLAD (de la corespondentul nostru). — 

In cadrul a numeroase circumscripții elec
torale din comuna Negulești, raionul Adjud, 
activează comitete de cetățeni formale din
tre cei mai harnici țărani muncitori.

Datorită activității neobosite a comitetului 
s-a realizat prin muncă voluntară un nou 
pod peste apa ce curge prin sat, întreaga 
lucrare executtodu-se cu mijloace proprii; au 
început lucrările pentru construirea unui 
nou drum, în locul celui vechi, stricat de apa 
ploilor și construirea unei cișmele prin cap
tarea unui bogat izvor.

In urma primelor realizări și a felului cum 
și-au îndeplinit sarcinile din campania agri
colă de primăvară, acest comitet de cetățeni 
a primit steagul de fruntaș pe comună.

Acțiuni gospodărești
Comitetul executiv al sfatului popular al 

orașului Turda, ne scrie tovarășul Nicolae 
Lebaci, se sprijină mult pe comitetele 
de cetățeni în îndeplinirea unor ac
țiuni întreprinse pentru buna gospodărire a 
orașului. In primăvara aceasta, patru comi
tete din cartierele Oprișani, Turda Veche, 
Turda Nouă și Piatra Hărcani s-au îngri
jit să curețe din timp pășunea. In acest scop 
au fost mobilizați 575 cetățeni, care au cu
rățit o suprafață de peste 600 ha. S-au evi
dențiat în această acțiune cetățenii din car
tierul Oprișani, care în afara curățirii spi
nilor, au grăpat întreaga lor pășune, pre
cum și cei din Piatra Hărcani, care au lu
crat voluntar la repararea unei porțiuni de 
drum de peste 100 m. care era impractica
bilă.

pentru cetățenii celeilalte 
său, subînțelegînd prin a- 
cetățenilor de a-și păstra 
au avut-o înainte de sosi-

dezvoltării colaborării internaționale și 
întăririi păcii în întreaga lume.

Pentru Guvernul Republicii Populare Federative 
Iugoslavia

Președintele R.P.F.I.,
I. Broz-Tito

2 iunie 1955
Belgrad,

Semn al unei trainice prietenii
Expoziția „Arta aplicată în R. P. Chineză", 

deschisă timp de o lună și jumătate în 
București, s-a bucurat de un mare succes. 
Ea a fost vizitată de peste 300.000 de per
soane. Ca semn al prieteniei de nezdruncinat 
pe care poporul chinez o poartă poporului 
nostru, guvernul Republicii Populare Chineze 
a hotărît să dăruiască Republicii Populare 
Romine 521 de obiecte din această expoziție.

Joi la amiază a avut loc la Institutul Ro- 
mîn pentru Relațiile Culturale cu Străină
tatea festivitatea înmînării acestui dar.

Au fost de față tovarășii AL Macavei, M. 
Roșianu, C. Prisnea, Tatiana Bulan, Mihai 
Beniuc, Oliver Sabău și alții.

Au fost prezenți ambasadorul R. P. Chi
neze la București, Ke Bo-nian și alți mem
bri ai ambasadei.

Consfătuirea constructorilor 
de utilaj petrolifer

PLOEȘTI (de la corespondentul nostru).— 
In ziua de 2 iunie a avut loc, în sala cabi
netului tehnic al uzinelor „1 Mai" Ploeșli. 
o consfătuire a cadrelor tehnice de condu
cere din toate unitățile de construcție și u- 
tilaj petrolifer din țară.

Direcția generală a Societății Petrolifere 
cît și Trustul de Construcții și Utilaj Petro
lifer au prezentat rapoarte privind calitatea 
utilajului nou, a reparațiilor capitale ca și 
a pieselor de schimb furnizate de către 
zinele T.C.U.P.

In desfășurarea lucrărilor consfătuirii
luat cuvîntul numeroși participanți, care au 
subliniat succesele obținute în ultimul timp 
de către tînăra noastră industrie de utilaj 
petrolifer.

Pentru a contribui la înlăturarea deficien
țelor care mai există în industria de utilaj 
petrolifer, participant la consfătuire au fă
cut numeroase 
la luarea unor 
încetat nivelul 
petrolifer.

u-

au

Prînz oferit de delegația guvernamentală sovietică 
în cinstea delegației guvernamentale iugoslave

BELGRAD 2 (Agerpres). — TASS trans
mite : La 2 iunie, delegația guvernamentală 
sovietică a oferit în palatul de pe Dedinje 
un prînz în cinstea delegației guvernamen
tale iugoslave.

La prînz au luat parte membrii delegației 
U.R.S.S. — N. S. Hrușciov, N. A. Bulga-

nin, A. 1. Mikoian, D. T. Șepilov, A. A 
Gromîko și P. N. Kumîkin, consilierii și 
experții delegației sovietice.

Din partea iugoslavă au luat parte mem
brii delegației R.P.F.I. — 1. Broz-Tito, E. 
Kardelj, A. Rankovici, S. Vukmanovici-

Tempo, K. Popovici, M. Todorovicl și 
Miciunovici, precum și oameni de stat și 
lirici ai Iugoslaviei, oameni de literatură 
și artă.

Prînzul s-a desfășurat într-o atmosferă 
cordială și prietenească.

V. 
po-

propuneri care 
hotărîri menite 
de producție

au 
să 
al

contribuit 
ridice ne- 
utilajului
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Schimb de experiență între comitetele executive 
ale sfaturilor populare

Organizarea comitetelor de cetățeni
Gheorghe Lungu 

vicepreședintele comitetului executiv 
al sfatului popular al Regiunii 

Autonome Maghiare

Izvorul puterii sfa
turilor populare stă în 
legătura lor strînsă 
cu masele largi de oa
menii ai muncii. De 
aceea, pe măsură ce 
sarcinile sfaturilor 
pppulare devin mai
complexe. în aceeași măsură trebuie să se 
perfecționeze și formele activității lor orga
nizatorice șa de maisă.

Una din sarcinile actuale ale sfaturilor 
populare este antrenarea țărănimii munci
toare pentru executarea in mod exemplar a 
lucrărilor de întreținere a culturilor și pre
gătirea lucrărilor de recoltare. Deputății sfa
turilor populare comunale au un rol deosebit 
în îndeplinirea acestei sarcini; prin exem
plul personal, prin munca de zi cu zi dusă 
în circumscripția electorală, ei trebuie să mo
bilizeze masele de țărani muncitori la lupta 
pentru obținerea de recolte bogate.

Experiența ne învață că unul din mijloa
cele cele mai eficace, prin care deputății 
sfaturilor populare stimulează eforturile ță
rănimii muncitoare în lupta pentru sporirea 
producției agricole, îl constituie organizarea 
întrecerilor patriotice între circumscripțiile 
electorale comunale, avînd la bază întrecerea 
între țăranii muncitori din cadrul fiecărei 
circumscripții. Pentru ca întrecerea patrioti
că să se desfășoare însă cu succes, sfaturile 
populare comunale trebuie să ia și o serie 
de măsuri organizatorice. Printre acestea, 
cea mai însemnată este organizarea de co
mitete de cetățeni în cadrul circumscripțiilor 
electorale comunale.

Comitetul executiv al sfatului popular al 
Regiunii Autonome Maghiare a luat de a- 
ceea încă din 1954 măsuri pentru sprijini
rea sfaturilor populare raionale și comunale 
în organizarea comitetelor de cetățeni. Așa 
de pildă, în raionul Sîngeorgiu de Pădure 
au fost organizate 532 comitete de cetățeni, 
în cadrul circumscripțiilor electorale comu
nale, în raionul Odorhei 428 comitete de 
cetățeni, iar în raionul Tîrgu Mureș 338 co
mitete de cetățeni; numărul lor pe întreaga 
regiune ajunge azi la 1.842 cuprinzând în 
total 8.341 țărani muncitori.

Comitetele de cetățeni antrenate în mun
că au adus o contribuție serioasă la reali
zarea sarcinilor sfaturilor populare comu
nale. Datorită în bună măsură și ajutorului 
pe care l-au dat aceste comitete de cetățeni 
la mobilizarea țărănimii muncitoare, însă- 
mînțările din primăvara acestui an au fost 
executate la timpul potrivit și în bune con- 
dițiuni.

Ținiînd seama de rezultatele obținute pînă 
acum, comitetul executiv al sfatului popu
lar regional continuă să sprijine și mai de
parte comitetele executive ale sfaturilor 
populare raionale și comunale, în vederea 
organizării a cît mai multe comitete de ce
tățeni în cadrul circumscripțiilor electorale 
comunale.

O metodă pe care noi o socotim bună în 
ce privește organizarea comitetelor de cetă
țeni a fost aplicată în raionul Tîrgu Mu
reș. In unele comune din acest raion cum 
sînt, Păsăreni, Ceaușu de Cîmpie, Voivodeni, 
Mureșeni, Vărgata și altele, s-au ales pentru 
început numai cîte 4—5 comitete de cetă
țeni a căror muncă a fost bine organizată. 
Pe baza experienței și rezultatelor acestor 
comitete de cetățeni s-a trecut apoi la or
ganizarea de comitete de cetățeni în toate 
circumscripțiile electorale comunale. In co
muna Păsăreni, de pildă, au fost alese patru 
comitete de cetățeni din caire două în satul 
Păsăreni și două în satul Bolintineni. Pe 
baza obiectivelor planului de muncă al co
mitetului executiv comunal, în ce privește 
organizarea campaniei însămînțărilor de pri
măvară, cele patru comitete de cetățeni și-au 
stabilit mai multe puncte pe care să le ur
mărească și au pornit întrecerea patriotică. 
Rezultatele au fost foarte bune. Din expe
riența și lipsurile acestora s-au tras multe 
învățăminte, putîndu-se organiza temeinic 
celelalte comitete de cetățeni.

Comitetul de cetățeni este de un real aju
tor deputatului și sfatului popular comunal, 
nu numai în ce privește executarea lucrări
lor agricole, ci și în efectuarea a numeroa
se acțiuni obștești. Așa de pildă, în comuna

Ceaușu de Cîmpie, ra
ionul Tîrgu Mureș, co
mitetele de cetățeni din 
patru circumscripții 
electorale au inițiat și 
efectuat repararea a 
nouă poduri în numai 
cîteva zile; în altă 

circumscripție electorală, comitetul de ce
tățeni a organizat trei grupe de întrajuto
rare. Astfel, o serie de țărani muncitori 
s-au înțeles să se sprijine pentru a lu
cra împreună pâmînturile ce le posedă.
Exemplul lor a fost urmat și în alte cir
cumscripții electorale, unde țăranii munci
tori și maghiari s-au unit pentru a se ajuta, 
terminindu-și în felul acesta numai în trei 
zile însămînțările de primăvară.

De asemenea unele comitete de cetățeni 
din comuna Ceaușu de Cîmpie se ocupă și 
de problema colectărilor, de problema auto- 
impunerii și de alte probleme legate de rea
lizarea sarcinilor sfatului popular comunal. 
Membrii comitetului de cetățeni nr. 14, de 
pildă, repartizează între ei gospodăriile din 
circumscripția electorală, fiecare răspunzînd 
de mobilizarea unui grup de țărani munci
tori la diferitele acțiuni inițiate de sfatul popu. 
Iar sau de deputat. Membrii acestui comi
tet de cetățeni se întrunesc săptămînai pen
tru a discuta sarcinile pe care le au de dus 
la îndeplinire în săptămîna ce urmează; la 
această întrunire ia parte și deputatul comu
nal.

încă de la organizarea lor, comitetele de 
cetățeni și-au arătat viabilitatea și marele 
ajutor pe care îl pot acorda comitetelor e- 
xecutive ale sfaturilor populare comunale. 
Este de aceea necesar ca sfaturile populare 
comunale să ia măsuri de sprijinire a comi
tetelor de cetățeni existente și de organiza
re a altora noi. In felul acesta se asigură o 
legătură trainică și permanentă a comitetu
lui executiv comunal și a deputatului sfa
tului popular comunal cu masele de oameni 
ai muncii.

*
In regiunea noastră, comitetele de cetă

țeni pe circumscripții electorale comunale se 
aleg în adunările populare de către alegă
torii din circumscripția electorală respectivă, 
în prezența unui membru al comitetului e- 
xecutiv comunal și a deputatului din circum
scripția electorală respectivă. Dintre cei aleși 
în comitetul de cetățeni se aleg un preșe
dinte și un secretar.

In comitetele de cetățeni se aleg 3—9 ță
rani muncitori cinstiți, fruntași ai recolte
lor bogate, gospodari buni și cu prestigiu 
în sat.

Comitetul de cetățeni sprijină toate acțiu
nile cu caracter de masă ale sfatului popu
lar comunal, duce muncă de lămurire pen
tru aplicarea metodelor agrotehnice și popu
larizează metodele aplicate de fruntașii re
coltelor bogate. Cu ajutorul tehnicienilor de 
la punctele agricole, organizează demons
trații practice asupra metodelor de muncă 
avansate în agricultură.

Comitetele de cetățeni organizează sfa
turi agrotehnice în circumscripțiile electora
le în cadrul cărora țăranii muncitori își 
împărtășesc experiența în lucrarea pămîn- 
tului. Cu acest prilej tehnicienii agronomi 
dau indicații asupra lucrărilor agricole ce 
urmează a fi efectuate în perioada urmă
toare. Tot aici se organizează grupe de In
tr-ajutorare, metodă care contribuie la e- 
xecutarea într-un ritm mai rapid a lucră
rilor agricole.

Comitetele executive ale sfaturilor popu
lare comunale coordonează întreaga activi
tate a comitetelor de cetățeni prin interme
diul deputaților și prin ședințe cu președin
ții și secretarii comitetelor de cetățeni în 
mod periodic, sau atunci cînd este necesar 
pentru a se lua măsuri într-o problemă oa
recare. Comitetele de cetățeni fruntașe sînt 
stimulate prin acordarea de drapele de frun
tași.

Prin alegerea a cît mai multe comitete de 
cetățeni și organizarea temeinică a muncii 
acestora, se creează o nouă formă organiza
torică de masă, care constituie încă o veri
gă principală pentru întărirea legăturilor cu 
masele, pentru realizarea sarcinilor din pla
nul de stat.

RĂSFOIND PRESA LOCALĂ
Noi blocuri date în folosință oamenilor muncii 

în celelalte 
ale țării, în

Arad se
tot mai

Ca și 
regiuni 
regiunea 
construiesc 
multe locuințe indivi
duale și blocuri mun
citorești.

In ultima vreme, în 
fer Derna-Tătăruș, peste 100 familii de 
mineri s-au mutat in noile locuințe indi
viduale. Nu va trece mult timp și cele*. 
75 de locuințe individuale la a căror fi
nisare se lucrează își vor primi locatarii.

Alături de, vechile case din cătunele 
Popești și Voievozi se înaltă noi construc
ții, adevărate orășele ale minerilor. 
Trei blocuri muncitorești cu peste 150 de

bazinul carboni-

peste 60 
iiiidivi- 

di ferite

apartamente, 
de locuințe 
duale ?l alle 

n “3ES? construcții se numără
f S S Zl&d&piaa printre clădirile ridi- 

cale ln ullima vreme.
Alături de cele 44 

de locuințe individuale date în folosință 
minerilor din bazinul carbonifer Sabajul, 
se înalță alte 55 de noi locuințe indivi
duale, unde se fac ultimele lucrări de in
stalații. Nu de mult' în cele două blocuri 
muncitorești nou construite s-au mutat 
55 de familii ale minerilor din acest 
bazin.

(„Flacăra roș ie “ Arad)

Activitate rodnică la biblioteca din Năruja
Cu fiecare zi ce tre

ce biblioteca centrală 
raională „Mihail Emi
ne seu" din Năruja, 
raionul Vrancea (în 
inima munților Vr.an-
cei N. R.) desfășoară o activitate tot mai 
rodnică. Cei 333 cititori ai biblioțecii au 
citit de la începutul anului pînă la 25 
mai 1427 volume de literatură, ideologie, 
tehnică, sport, etc.

Biblioteca din Năruja. cu sprijinul co
lectivului de muncă voluntar, a organi
zat numeroase recenzii. La întreprinderea 
economică „Bradul" din Năruja s-a re
cenzai romanul „Parhomenco" de Vsevo
lod Ivanov; în comuna Paltin, unde au

Salariații Ocolului 
silvic din raionul Ce
hul Silvaniei s.-au stră
duit ca în cadrul „Lu
nii pădurii" să reali
zeze și chiar să depă
șească planul de plan
tare a puieților, pentru
refacerea pădurilor. Folosind cu chibzuință 
fondurile și muncind organizat, în apropie
rea comunei Gîrdani și a satelor Asua- 
ful de Sus și Gîrdani au fost plantate 34

Paltini' unde au

participat peste 35 de 
e *ÎMNa*M"xB colectiviști și țărani

IB muncitori cu gospodă-
III UmM rie individuală s-a
siiwtuiwviwtic»;msȚ] făcut recenzia roma

nului „Spre culmi" de 
Ana Sacse. La organizarea diferitelor re
cenzii s-au evidențiat tovarășii Tonta Pro- 
firoiu, Romiță Pitac, Maricica Gociti, 
Aurica Pătrășcanu și Nicolae Macovei 
care fac parte din colectivul voluntar al 
bibliotecii.

De curînd. la biblioteca centrală a ra
ionului Vrancea au sosit încă 1980 vo
lume. Acum biblioteca are 9812 volume 
de literatură, ideologie, tehnică, etc.

(„Steagul roșu“ Bîrlad)

Refac pădurile
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ORGAN AL COMITETULUI REGIONAL Al. PARTIDULUI MUNCIIORESOKOMiN 
AL SFATULUI POPULAR REGIONAL BAIA MARE'

ha. teren cu puieți — 
de gorun Și Stejar, rea- 
liztnd astfel planul de 
plantare în proporție 
de 175 la sută. Paralel 
cu aceste lucrări s-a 
curățit și pregătit pen
tru plantările de puiefi

din toamna anului acesta o suprafață de 
20 ha. teren.

S-au evidențiat în muncă maiștrii silvi
cultori Mihai Balint și Ghcorgl^ Cupșa.

(„Pentru socialism" Baia Mare)
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La voia întîmplării
Pe marginea lipsurilor din raionul Roșiori de Vede 

în munca de întreținere a culturilor

E un lucru cunoscut îndeobște de toată lu
mea, și în special de oamenii muncii de la 
sate, că lucrările de întreținere a culturilor 
aduc sporuri mari de recoltă. Adevărul a- 
cesta e cunoscut și de către fruntașii recol
telor bogate din raionul Roșiori de Vede, 
care an de an obțin rezultate mereu mai 
bune de pe ogoarele lor, între altele și da
torită bunei îngrijiri a culturilor.

In comunele raionului Roșiori muncesc 
oameni ca Ion Arfir Vîlcea din comuna Tu- 
feni, ca Ioțf Diftcă din comuna Cucueți. sau 
ca Ion Balea din cdtnufla Bălăci, care, în- 
grijindu-și bine editurile, după toate regu
lile agrotehnice, au obținut recolte unsori în
doite față de cele ale altor țărani muncitori.

Iată însă că în raionul Roșiori de Vede, 
foloasele lucrărilor de întreținere a cul
turilor nu sînt la prea mare prețuire în ochii 
comitetului executiv al sfatului popular ra
ional.

Orice lucrare agricolă, deci și lucrările 
de întreținere, se bizuie 
rînd pe o 1 "

plicării agrotehnicii înaintate, este genera
lizarea experienței fruntașilor. In unele co
mune ca Peretu sau Belitori au fost popu
larizați fruntași ai recoltelor bogate sau în 
campania de însămînțări pe comună. In 
unele comune, ca la Bălăci de pildă, se or
ganizează și consfătuiri la căminul .cultural 
în care fruntașii iau cuvîntul și expun în 
fața auditoriului metodele folosite _ de ei» 
Din păcate însă aceste palide încercări de 
popularizare a fruntașilor recoltelor bogate^-, 
și a metodelor lor sînt de abia niște simple*^ 
manifestări izolate căci n-au intrat în obiș-^^ 
nuința sfaturilor populare comunale și, cum 
e lesne de înțeles, n-au ajuns o preocupare 
pentru comitetul executiv al sfatului popu
lar raional.

Se extinde rețeaua electrică și de gaz metan

★
Una din metodele cele mai importante șl 

eficace în lupta pentru obținerea de recolte 
bogate n-a fost folosită cîtuși de puțin în 
raionul Roșiori de Vede. E vorba de metoda 
întrecerii patriotice. Lipsa organizării temei
nice a întrecerii a influențat mult nu numai 
mersul campaniei de însămînțări, care s-a 
terminat anul acesta foarte tîrziu, dar con- 
tinuă să influențeze și campania de între
ținere a culturilor care se desfășoară foarte 
lent, fără un control serios și fără prea 
multă preocupare din partea organelor lo
cale ale puterii de stat din raion.

Pentru rezolvarea situației proaste în care 
se găsește în prezent raionul Roșiori de 
Vede în ceea ce privește lucrările de între
ținere a culturilor se impune să se lichideze 
mentalitatea greșită, care practic, dăinuie în 
unele birouri ale sfatului popular raional, 
cum că solul și clima raionului sînt prin
cipalele vinovate de toate relele. Practica a 
dovedit că acolo unde pămîntul a fost bine 
lucrat, unde s-au respectat indicațiile agro
tehnice, arătura a ieșit nebolovănoasă, se
mănăturile au apărut mai curînd și culturile 
se prezintă bine dezvoltate. Acolo unde re
gulile agrotehnice nu s-au respectat, plu
gul a scos bolovani, semănăturile au ieșit 
greu, au fost greu de îngrijit, ceea ce a dus 
la recolte slabe. Exemple de acestea sînt ne
numărate în comunele raionului Roșiori. Să 
luăm numai exemplul țăranului individual 
Balea Ion, din Bălăci. El a dezmiriștit, a fă
cut ogor de toamnă, a grăpat de cîteva ori 
pămîntul în primăvară și acum, pe ogorul 
lui neted ca palma, porumbul a fost gata 
de prima prașilă, în timp ce in aceeași co
mună. pe locuri învecinate cu al lui, prin
tre bolovani abia reușeau să iasă firele po
rumbului semănat.

Față de situația existentă este necesar să 
se abandoneze teza „condițiilor obiective". 
Comitetul executiv al sfatului popular raio
nal Roșiori de Vede trebuie să înțeleagă că 
el e în primul rînd răspunzător de actuala 
situație care se datorește muncii lui neco
respunzătoare în această direcție.

Fără întîrziere trebuie să se pună la 
punct evidența lucrărilor de întreți-ere pen
tru ca, pe baza cunoașterii situației reale de 
pe teren, inginerii să poată da îndrumări 
practice țăranilor muncitori.

Pentru antrenarea maselor de țărani mun
citori la îngrijirea culturilor ar fi bine ca, 
sub îndrumarea deputaților comunali să se 
organizeze în cadrul circumscripțiilor elec
torale active de cetățeni care să mobilizeze 
pe locuitorii comunelor la lucrările de între
ținere a culturilor pentru obținerea de re
colte bogate.

Comitetul executiv al sfatului popular re
gional București trebuie să intervină fără 
întîrziere pentru a sprijini munca comitetu
lui executiv raional și pentru a lua măsuri 
împotriva celor care nu și-au făcut, din ne
pricepere sau din nepăsare, datoria.

Odată cu pregătirile pentru campania de 
recoltare, care au și început în raionul Ro
șiori de Vede, prima sarcină care revine co
mitetului executiv raional este ducerea la 
bun sfîrșit a campaniei de întreținere a cul
turilor, care asigură bogăția recoltei. Tova
rășii Gh. Radu și Gh. Manea, președintele 
și secretarul comitetului executiv al sfatului 
popular raional Roșiori, trebuie să dove
dească maselor că înțeleg sarcina impor
tantă care le revine în lupta pentru recolte 
bogate.

în primul 
rînd pe o bună îndrumare agrotehnică. 
Comitetul executiv al sfatului popular raio
nal Roșiori de Vede dispune prin secția sa 
agricolă de un număr de ingineri și tehni
cieni agricoli. Cunoștințele și capacitatea de 
muncă a acestora ar trebui folosite din plin 
pentru îndrumarea competentă a țăranilor 
muncitori din comunele raionului. Care este 
însă situația pe teren? Există în unele co
mune cadre de specialiști care se interesează 
îndeaproape de mersul lucrărilor și care fo
losesc fiecare ceas pentru a demonstra, pen
tru a convinge cultivatorii, de foloasele apli
cării regulilor agrotehnice, pentru părăsirea 
practicilor învechite; care nu aduc decît pa
gube recoltei. Un asemenea inginer este to
varășa Maria Vlădoiu, proaspătă absolventă 
a unei facultăți de specialitate, care aplică 
practic, în comuna Belitori, unde lucrează 
acum, cele studiate în anii de școală. Dacă 
treci însă cumva prin comuna Peretu, ai să 
dai cu greu de tehnicianul Ștefan Ștefănescu, 
care mai mult se găsește prin .reședința ra
ionului decît în comuna în care a fost re
partizat. Ca urmare, în comuna Peretu apli
carea regulilor agrotehnice suferă. In vară 
nu s-au făcut dezmiiri știri și ogoare adinei, 
iar acum, în această comună sînt lanuri încă 
pline de bălării.

In comunele raionului există repartizate 
suprafețe speciale destinate să devină loturi 
experimentale. Lucrul acesta cade în ime
diata sarcină a inginerilor și tehnicienilor 
agronomi care trebuiau să organizeze din 
timp loturile acestea, al căror scop era toc
mai să demonstreze țărănimii muncitoare 
foloasele aplicării metodelor celor mai avan
sate în lucrările de cîmp. Realitatea este că 
aceste loturi n-au fost aproape nicăieri va
lorificate. La Belitori, unde trebuia să se 
semene porumbul în cuiburi așezate în pă
trat, nu s-a făcut nici o lucrare în acest 
sens; la Peretu și la Bălăci, de asemenea, 
loturile experimentale stau nefolosite. E ade
vărat că în aceste comune au funcționat pe 
timpul iernii cercuri agrotehnice ale căror 
cursuri au fost urmărite cu mult interes de 
un număr însemnat de țărani muncitori. Din 
păcate însă, aceste lecții teoretice n-au putut 
fi întărite și exemplificate practic, în primă
vara aceasta, tocmai pe aceste suprafețe de 
pămînt, unde se puteau organiza diferite 
experimentări, cu participarea țăranilor mun
citori din comuna respectivă. Cea mai mare 
vină în această privință o poartă secția a- 
gricolă a sfatului popular raional al cărei 
șef, Ion Culcea, și inginerul șef Iliescu, nu 
cunosc nici pînă în ziua de astăzi care este 
realitatea în legătură cu aceste loturi expe
rimentale, fiind convinși că suprafețele res
pective au fost într-adevăr semănate după 
metode înaintate.

Slaba îndrumare agrotehnică, și ca ur
mare starea proastă în care se mai află 
culturile în raionul Roșiori de Vede, se dato
rește însă nu numai lipsei de îndrumări pe 
care țăranii muncitori le-au primit din par
tea tehnicienilor de la comune, ci mai ales 
lipsei de control pe care șeful secției agri
cole raionale, tov. Ion Culcea, o exercită în 
acest sens.

fost posibilă și electri
ficarea localității Sin- 
tana-Nirajului, 
in apropiere.

In ultimii ani 
in orașul Tg. 

reș numărul consumatorilor de 
electric a crescut cu 60 la sută.

In ce privește extinderea rețelei de gaz 
metan, realizările sînt și mai frumoase. 
In timp ce înainte de 1944 doar în ora
șul Tg. Mureș a fost introdus parțial ga
zul metan, după eliberarea patriei noas
tre gazul metan a fost introdus în 22 lo
calități din regiune. Numai în orașul Tg. 
Mureș s-a introdus și s-a extins rețeaua 
de gaz metan într-un număr de 188 
străzi. Astfel, față de anul 1944 lungimea 
rețelei de gaz metan a crescut pe regi
une considerabil, iar numărul consumato
rilor cu 390 la. sută...

(„Steaua roșie“ Tg. Mureș)

8 ...Sub dominația re-
8 gimurilor burghezo-
8 moșierești timp de
? 36 de ani, pe actualul
8 teritoriu al Regiunii
8 Autonome Maghiare
|. numai 30 de localități
8 dar și acestea numai
8 oada de aproape 11 ani de la eliberare, 
| s-au electrificat 42 localități, în majori-
8 tate comune și sate ca de pildă: Band,
8 Vîlcele, Rugănești, Nutrești, Călugăreai 
| și altele.
8 Nu de mult a fost pusă în funcție o
8 nouă uzină electrică la Borsec, prin care
I producția de curent electric a crescut cu
8 320 kw.
8 De asemenea, a fost lărgită cu noi gru- 
(Ș puri electrogene și uzina de la Miercurea- 
8 Cine. Instalarea de noi grupuri electro- 
8 gene este în curs și la Odorhei, Covasna, 
| etc. Prin punerea in funcție a unui nou 
8 grup electrogen la Miercurea-Nirajului a 
^oo oo oo oooooo <»oooo oooo co oooooooo-«®ooooooocooooooooooooooooc»ooooeooooooooooooooc 000000000000000000000000000000.x?

k

Vacanta de vara a elevilor
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erau electrificate, 
parțial. In peri-
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CRAIOVA (de la corespondentul nostru) 
In curînd, școlarii din regiunea Craiova vor 
termina încă un an de muncă rodnică. 
Ajutați de cadrele didactice, ei depun 
ultimele eforturi penitru ,a încheia ou suc
ces activitatea desfășurată timp de un an.

Pentru vacanța lor plăcută, încă de pe 
acum au fost luate măsurile necesare în ve
derea amenajării a 8 tabere regionale, în cele 
mai pitorești locuri ale regiunii, ca Dobrița și 
Turcinești, (raionul Tîrgu Jiu), Baia de Fier, 
(raionul Novaci), Sisești, (raionul Turnu 
Severin), Radovanu (raionul Segarcea) și 
altele. Aici își vor petrece vacanța, în- 
cepînd de la 25 iunie, peste 1800 pionieri 
și școlari.

Șederea în aceste tabere le va fi pe cît de 
plăcută, pe atît de folositoare. Cercurile de 
amatori ce le vor sta la 
duse de cele mai pregătite 
vor ajuta pe școlari să-și 
tudinile.

De asemenea, un număr 
și școlari își vor. petrece vacanța în stațiu
nile balneo-climatice de la munte și mare, 
iar alți numeroși copii debili, sau cu anu
mite afecțiuni, vor fi trimiși în coloniile 
speciale ale Ministerului Sănătății.

Și ceilalți școlari vor avea putință să-și 
petreacă vacanța în mod plăcut și folositor 
în taberele de curte ce vor funcționa în 
tot timpul vacanței pe lîngă fiecare școală.

dispoziție, con- 
cadre didactice, 
dezvolte apti-

de 70 pionieri

★
O altă metodă care nu se folosește îndea

juns în raionul Roșiori pentru extinderea a. EVA MOLHO

Noi spectacole teatrale în țară
Teatrul de Stat din Bacău: „Patriotica Romînă S. A.", 

comedie de Mircea Ștefănescu
După remarcabila piesă „Matei Millo“ 

(„Căruța cu paiațe"), Mircea Ștefănescu a 
îmbogățit repertoriul dramatic cu o lucrare 
pe care colectivul de actori al Teatrului de 
Stat din Bacău (cît și cel din Petroșani) a 
prezentat-o recent publicului spectator.

Noua piesă a lui Mircea Ștefănescu aduce 
la lumina reflectoarelor momente din viața 
cîtorva familii de capitaliști autohtoni, obiș- 
nuiți să anexeze la numele lor și numele lo
calității în care-și aveau proprietățile (Oni- 
că-Vlașca, Iacovache-Teleorman). De-a lungul 
celor 4 tablouri, autorul a reușit să scoată 
în evidență, în bună măsură, cîrdășia dintre 
capitaliștii romîni și cei străini, aservirea 
țării noastre cercurilor imperialiste ameri
cane, engleze și franceze.

Acțiunea oglindește o realitate apusă pen
tru totdeauna, care a adus oamenilor muncii 
multă umilință, o viață plină de privații și 
mizerie. Casa lui George Onică-Vlașca în 
care se desfășoară acțiunea, reprezintă casa 
oricărui potentat, din trecut, care se îngrijea, 
așa cum arăta cîndva cu mușcătoare ironie 
fabulistul Grigore Alexandrescu, de „ferici
rea generală", intereșîndu-se în mod special 
de asigurarea „fericirii personale".

In casa lui Onică-Vlașca se întîlnește o 
adevărată faună de paraziți, de tăietori de 
cupoane, o pleiadă de figuri hidoase care 
nu se dau înapoi de la nici o mîrșăvie cu 
scopul de a obține cîștiguri cît mai mari. Ei 
nu se sfiesc să pună la mezat țara, deși se 
bat cu pumnul în piept și susțin că sînt pa- 
trioțî. Aceste figuri sinistre sînt foarte cu
noscute spectatorului care a avut prilejul 
să-i vadă pînă înainte de eliberare angajați 
în dispute electorale, să le cunoască pero
rațiile patrioarde, să-i găsească în fotolii mi
nisteriale, în cortsorții, directori de fabrici 
sau de bănci. Una din replicile care este re
petată de un personagiu: „Lasă mă, că-I 
bună țara!" ilustrează cinismul cu care bur
ghezia romînă jecmănea poporul și fura 
avutul obștesc.

Piesa „Patriotica Romînă S. A." caută să 
redea cîteva trăsături ale profilului moral al

societății burgheze, în care domnește 
necinstea, corupția, șantajul, ipocrizia. 
In acest mediu infect, omul cinstit 
este asfixiat. Tînăra Leni Velescu, 
angajată ca dactilografă, nu poate suporta 
„asalturile" pe care i le dau toți, începînd 
cu directorul Onică-Vlașca și terminînd cu 
senilul general Filip Ionescu-Muscă. Deși 
nevoită să se angajeze în acest post, din 
cauza greutăților materiale, ea este silită 
totuși să renunțe la servici, respingînd 
„amabilitățile" și ridicările de salariu ce i 
se oferă, în schimbul onestității. Singură în 
această lume viciată, ea găsește totuși un 
sprijin în bătrînul ușier, care nu o poate 
ajuta decît numai cu o vorbă bună.

Spectatorul întîlnește în comedia lui 
Mircea Ștefănescu multe „caractere". Geor
ge Onică-Vlașca este omul care trece din- 
tr-un partid în altul și care prin șiretlicuri 
își ruinează prietenii. Flamingo, reprezintă 
pe afaceristul care servește în același timp 
două trusturi aflate în luptă acerbă. Flutu- 
rică, e ziaristul lipsit de scrupule, gata să 
fabrice articole de senzație, Greta Gîrbu, in
triganta care folosește influența ei în cercu
rile suspuse. Lucasievici, tipul funcționaru
lui servil care, se mulțumește cu ciolanele 
aruncate de la masa patronilor săi.

Deși piesa „Patriotica Romtaă S.A." pre
zintă calitățile pe care le-am arătat, totuși 
în alcătuirea ei se observă unele lipsuri care 
o fac să nu fie la nivelul lucrărilor dramatice 
cu care autorul ei ne-a obișnuit.

Dacă Mircea Ștefănescu ar fi căutat să 
dea mai mult dinamism acțiunii în unele 
scene (în special din tablourile 2 și 3) și 
dacă ar fi conturat mai bine unele persona
je ca Flamingo și Fluturică, atunci, fără în
doială, că această lucrare ar fi reușit să în
fățișeze mai bine conflictul pe care autorul 
și l-a propus să-l zugrăvească.

Punerea în scenă a piesei „Patriotica Ro
mînă S.A." a ridicat probleme complexe, pe 
care tînărul regizor I. G. Russu a știut să le 
rezolve. El a izbutit să dea interpretării și

montării direcția cuvenită pentru a putea 
scoate în evidență fondul de idei. De aseme
nea el a știut să imprime în bună măsură 
personajelor individualitatea proprie. Merită 
subliniată frumoasa interpretare dată rolului 
Lenei Velescu de către Kitty Stroescu, o ac
triță cu multe calități scenice. In interpre
tarea ei, Leni Veiescu a apărut în toată ple
nitudinea ca o tînără cinstită, dornică de 
muncă și hotărîtă de a lupta pentru a nu că
dea în lațurile ce i se întindeau. încredința
rea acestui rol unei tinere actrițe, fără o în
delungată activitate — deși rolul o cerea, do
vedește că la Teatrul de Stat din Bacău sînt 
încurajate elementele tinere.

Alircea Olariu în rolul lui George Onică- 
Vlașca, a reușit într-o bună măsură să re
dea personajul interpretat. Cu toate acestea, 
George Onică-Vlașca a apărut uneori ca o 
figură artificială, din cauză ■ că actorul nu 
s-a străduit să pătrundă mai mult în 
„esența" rolului. Curățirea interpretării rolu
lui de unele accente formale și adîncirea lui, 
ar da posibilitate actorului Mircea Olariu să 
prezinte un George Onică-Vlașca autentic. 
Valeriu Pascu a izbutit să „scoată" un Emil 
Iacovache-Teleorman pe linia aspirațiilor au
torului, în concordanță cu cerințele piesei. 
Este de remarcat la Valeriu Pascu jocul so
bru, lipsit de artificii, ceea ce este o notă 
bună în felul său de a gîndi și trăi rolurile.

In rolul generalului Filip Ionescu-Muscă, 
Ion Stănescu a reușit să întruchipeze pe 
omul incapabil și dornic de posturi bine re
munerate. Păcat însă, că Ion Stănescu în
cearcă să stoarcă unele efecte ieftine abu- 
zînd de mișcarea pe scenă care uneori de
vine o agitație de-a dreptul inutilă.

Mișu Rozeanu a făcut să existe în scenă 
un Flamingo cu toate atributele lui: afa
cerist veros, fățarnic, plin de orgoliu.

Deși în roluri episodice, Florin Gheuca 
(Fluturică), Mircea Isăcescu (Lucasievici), 
Al. Ronny (Slăniceanu), I. Mihăilescu (Gri- 
goriu), Cristofor Vitencu (ușierul) au pus 
la contribuție întreaga lor pricepere pentru 
a da rolurilor consistența necesară.

O sarcină destul de dificilă o are în piesă 
interpreta rolului Gretei Gîrbu. Ea trebuie 
să folosească deopotrivă drăgălășenia și to
nul ridicat, să urzească lovituri fără a i se 
mișca nici un mușchi pe față. Coca Dimitriu- 
Murgescu căreia i s-a încredințat rolul a 
știut să urmărească meandrele rolului și să 
se identifice cu personajul. Ea a reușit o 
frumoasă creație.

Rolurile personajelor Matilda Gîrbu (Lory 
Cambos), Nutzy Onică-Vlașca (Aura Rîm-

niceanu), Mutzy Iacovache-Teleorman (Zoe 
Traian) și-au găsit fidele interprete. Toate 
trei au contribuit la reușita piesei, fiecare 
aducînd aportul său prețios. Interioarele 
pictate de Ștefan Georgescu au creat cadrul 
corespunzător desfășurării acțiunii.

Un cuvînt elogios trebuie spus despre 
programul alcătuit de secretariatul literar, 
program în care i se dă spectatorului o 
sumă de informații prețioase în legătură cu 
evenimentele politice petrecute în anii la 
care se referă piesa și care conține o ilus

trație bogată și bine executată din punct de 
vedere tehnic.

Piesa „Patriotica Romînă S. A." se nu
mără printre realizările Teatrului de Stat 
din Bacău, realizări care fac cinste colecti
vului actoricesc și tehnic care muncește aici. 
Recentul schimb de experiență făcut cu 
Teatrul de Stat „Valea Jiului" din Petroșani 
care a prezentat la Bacău aceeași piesă, pre
cum și retușurile care trebuie făcute pe par
curs de regizor în ceea ce privește lipsurile 
care mai există, vor asigura o îmbunătățire 
a spectacolului.

Teatrul de»Stat „Valea Jiului11 Petroșani: „Trandafirii roșii" t 
poem dramatic de Zaharia Bîrsan

înscrierea în repertoriul Teatrului de Stat 
„Valea Jiului" din Petroșani a poemului dra
matic „Trandafirii roșii" este o inițiativă bi
nevenită deoarece este reluată o piesă uitată 
de conducerile teatrelor burgheze.

Reluarea „Trandafirilor roșii", piesă scrisă 
cu 40 ani în urmă de Zaharia Bîrsan, este 
o dovadă a faptului că teatrele noastre sînt 
preocupate să-și creeze un bogat program de 
spectacole, program în care se întîlnesc deo
potrivă piesele originale, al căror număr este 
în continuă creștere și piesele1 scrise anterior, 
unele dintre ele sortite a avea, în trecut, o 
soartă nemeritată.

Prin prezentarea poemului dramatic „Tran
dafirii roșii" este redată publicului specta
tor o lucrare dramatică primită întotdeauna 
cu căldură de iubitorii de teatru.

Poemul este o feerie scrisă cu mult talent, 
în el îmbinîndu-se elementele fantastice cu 
ce’.e reiate, um basm în .care acel „a fost 
odată" nu mai este atît de îndepărtat Și de 
ireal.

In lucrarea sa, Zaharia Bîrsan folosește 
din plin personaje întruchipînd elemente ale 
naturii. Tuturor le insuflă viață, dînd spec-, 
tacolului o notă de optimism, de încredere în 
forțele binelui și progresului. Iar cînd Ia 
curtea împărătească — unde se petrece ac
țiunea — se abat cîndva momente de întris
tare, autorul face să apară personajul Șagă 
care știe să alunge norii cu gluma și cu rî- 
sul său molipsitor.

Feeria are un adînc fond educativ, din 
textul ei izvorînd idei menite să insufle oa
menilor sentimente nobile, să-i înalțe. Scena 
finală este un adevărat imn închinat omului, 
măreției făpturii lui și capacității sale crea
toare.

Regizorul Ion Petrovici a știut să dea o 
justă orientare spectacolului, reușind să 
îmbine armonios fantasticul cu realul. De a-

semenea să sublinieze pregnant ideile piesei 
pentru a scoate în evidență latura educativă 
a spectacolului. Dacă piesa se reprezintă cu 
succes, aceasta se datorește și faptului că re
gia a făcut o distribuție adecvată rolurilor.

Atenția pentru toate rolurile este vizibilă 
deoarece nu numai rolurile principale au stat 
în atenția regizorului, ci și cele episodice. In 
această privință se cunoaște influența rod
nică ce au avut-o spectacolele date în țara 
noastră de teatrul „Mossoviet". In unele din 
aceste roluri au fost distribuiți actori cu deo
sebită reputație. Elena Antonescu, artistă e- 
merită a R.P.R., în rolul Doicii a demonstrat 
că dintr-un „rol mic" se poate realiza o fru
moasă creație, printr-o studiere minuțioasă a 
lui, prin grija arătată nu numai pentru fie
care frază, dar chiar și pentru fiecare cuvînt. 
La fel și actorul Gh. Miclea, în rolul primu
lui oștean, rol în care trebuia să se vadă 
dragostea de viață și de patrie, neclintitul 
curaj al luptătorului care știe să înfrunte 
bărbătește moartea. Rolul împăratului a fost 
interpretat cu multă prestanță de Gigi lor- 
dănescu. El a știut să transmită întreaga 
frămîntare a bătrînului lovit de atîtea cum- 
pene care ține însă capul sus și privește cu 
încredere viitorul. Ana Ledunca (Liana) a 
pus multă gingășie în interpretarea rolului 
său, dîndu-i candoarea și farmecul cerut. 
Alături de Ana Ledunca, Tony Zaharian a 
interpretat magistral rolul zbuciumatului Ze
fir. Talentatul actor a dovedit o profundă în
țelegere a stărilor sufletești ale eroului său și 
o mare putere de transpunere.

Io>n Pavelescu (Val Voevod) ar fi putut să 
dea mai multă greutate rolului dacă nu ar 
fi tentat să folosească multe gesturi, așa zis 
teatrale și dacă nu s-ar lăsa furat de rimă 
neurmărind conținutul versurilor. Dragostea 
sa pentru Liana este exprimată într-o formă 
necorespunzătoare, Ion Pavelescu dînd im

presia că recită pur și simplu și nu că-și 
înfățișează cu patos simțămintele puternice 
ce-1 leagă de fata iubită. Tonul său adesea 
declamator diminuează calitatea interpre
tării. Teodor Botoșescu (Marele sfetnic) a 
fost un bun secondant al lui Gigi Iordă- 
nescu, creînd cu aceasta scene de o mare in
tensitate.

Domnițele de la curtea împărătească (Eli- 
sabeta Belba, Stela Adamovici, A. Atamanov, A 
Elena Columbeanu, Silvia Brădescu, Ștefania 
Donca) au format un cortegiu care a creat 
o caldă atmosferă sărbătorească, înconjurîn- 
d-o pe Liana cu dragostea lor curată.

In distribuție există cîteva roluri care refl) 
liefează unele tipuri specifice și care a ir*’ 
fost reușit redate de către Justin Z. Handoca 
(Promoroacă), lop, Mărgăritescu (Pîclă), 
Dem. Columbeanu (Șagă), Alex. Jeles (Fa ă 
de pămînt), Lm Veștea (Moș Amurg). Din
tre aceștia s-tu impus mai cu seamă Ion 
Mărgăritescu și Dem. Columbeanu, printr-un V 
joc plin de vervă.

Cei doi paji (Yolanda Copăceanu și Ana 
Colda) s-au impus prin jocul de scenă.

Muzica compusă de V. Lucaciu, Iuliu Ho- 
racek și Alex. Jeles, a adus spectacolului at
mosfera feerică necesară, creînd un cadru 
idiiic în care să se desfășoare dragostea celor 
doi tineri — Val Voevod și Liana.

Pictorii scenografi Elena Forțu și Fran- 
cisc Winkler au prezentat frumoase decoruri 
iar Nicolae Moga și Melania Martina au exe
cutat costumele astfel ca și ele să poaia e- 
videnția mai bine personajele.

Spectacolul „Trandafirii roșii" cu care Tea
trul de Stat „Valea Jiului" din Petroșani 
pornit în turneu prin țară, întrunind asemt^H^ 
nea calități este primit cu mult interes d<^^ 
spectatori și apreciat la justa lui valoare.

CONST. SÎRBU
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Lucrările celei de a Vl-a sesiuni 
a Marii Adunări Naționale a R. P, R*

Discuții asupra Bugetului de Stat pe anul 1955
Cuvîntul deputatului 

ION GHEORGHE
Colonelul Ion Gheorghe, deputat al cir

cumscripției electorale Alexandria, regiunea 
București, a spus :
|| Discutăm noul buget în zilele cînd în în
treaga țară se desfășoară larg bătălia pen
tru îndeplinirea înainte de termen a primului 
nostru cincinal, pentru obținerea unei pro
ducții globale de 10 milioane tone de grîu 
și porumb.

După ce a amintit succesele obținute de 
oamenii muncii de pe ogoarele raionului 
Alexandria, vorbitorul a spus: Bugetul de 
Stat pe anul 1955 pornește de la interesele 
eele mai arzătoare ale poporului și exprimă 
năzuințele lui. Pe această linie se înscriu 
prevederile în legătură cu dezvoltarea indus
triei socialiste și în primul rînd a industriei 
grele. îndeplinirea prevederilor privind dez
voltarea pe mai departe a industriei grele va 
contribui la înflorirea economică a țării 
noastre șl la întărirea capacității ei de 
apărare.

Poporul nostru este un popor pașnic și a- 
Ceasta reiese limpede și din bugetul pe 
anul 1955. Dar, iubindu-și cu ardoare patria, 
el nu poate sta cu brațele încrucișate în fața 
uneltirilor cercurilor agresive, în cap cu im
perialismul american, care refac militaris
mul german — dușman de moarte al țării 
noastre — sporesc rețeaua de baze agresive 
imperialiste în apropierea țării noastre și 
desfășoară goana înarmărilor.

De aceea, poporul nostru muncitor acordă 
o neslăbită atenție întăririi capacității de 
apărare a R.P.R., ridicării capacității de 
luptă a forțelor sale armate.

Grija părintească a partidului și guver
nului pentru militarii Forțelor noastre Ar
mate este puternic exprimată în condițiile lor 
de viață, instrucție și educație. Ei sînt bine 
echipați și hrăniți, li s-au creat condiții pen
tru însușirea tehnicii și culturii înaintate.

In numele militarilor Forțelor noastre Ar
mate exprim recunoștința și devotamentul 
lor profund față de partid, guvern și popor. 
Militarii Forțelor noastre Armate încredin
țează patria dragă, căreia l-au jurat cre
dință, că vor depune toată puterea, toată pri
ceperea pentru a-și însuși meseria armelor, 
pentru a întări ordinea și disciplina, pentru 
a deveni luptători iscusiți, pentru a dovedi 
că sînt demni urmași ai glorioșilor lor stră
moși. Ei nu-și vor precupeți nici sîngele șî 
nici viața pentru a apăra munca poporului, 
mărețele sale cuceriri, viitorul patriei.

Cuvîntul deputatului 
LIUBA CHIȘINEVSCHI

Deputatul Liuba Chișinevschi din circum
scripția electorală Constanța-Sud a arătat 
între altele : Cifrele bugetului pe 1955 oglin
desc clar dezvoltarea continuă a economiei 
noastre spre socialism, puterea creatoare a 
poporului, politica dusă consecvent de Parti
dul și Guvernul nostru pentru ridicarea 
continuă a nivelului de trai al celor ce mun
cesc.

Bugetul prezentat acordă o mare atenție 
acțiunilor social-culturale pentru care este 
alocată suma de 6.951,3 milioane lei.

Pe linia îmbunătățirii asistenței sanitare 
B-au obținut mari realizări. S-a dezvoltat 
considerabil rețeaua unităților sanitare, s-a 
mărit numărul maternităților, al caselor de 
naștere și unităților de copii, a crescut 
numărul paturilor t.b.c., s-a dezvoltat necon
tenit rețeaua creșelor și căminelor.

In problema ocrotirii sănătății noi avem 
încă multe de făcut. Ministerul Sănătății nu 
a reușit încă să conducă în mod operativ 
unitățile sanitare, să asigure buna deservire 
în toate unitățile.

In ultima vreme, Consiliul Central al Sin
dicatelor a intensificat împreună cu Minis
terul Sănătății controlul pe teren asupra fo
losirii fondurilor de asigurări sociale, ceea 
ce a făcut ca în primele luni ale acestui an 
să realizăm o economie care va fi întrebuin
țată pentru noi acțiuni sociale.

După ce a vorbit despre situația grea a 
oamenilor muncii din țările capitaliste, lip
siți de posibilitatea de a-și îngriji sănătatea, 
de a avea un trai demn la bătrînețe, vorbi
toarea a spus în continuare:

Puterea bugetului nostru depinde în pri
mul rînd de succesele oamenilor muncii în 
producerea bunurilor materiale.

Anul acesta este ultimul an al cincinalului 
și este o datorie a noastră, a tuturor, să

facem oa exemplul celor peste 300 de co
lective de întreprinderi care, organizînd bine 
producția, intensificând întrecerea socialistă, 
au reușit să îndeplinească înainte de termen 
sarcinile cincinalului, să fie urmat de toate 
întreprinderile.

Sindicatele trebuie să ducă o muncă mai 
intensă în întreprinderi pentru mobilizarea 
oamenilor muncii în minunata mișcare a în
trecerii socialiste, pentru ridicarea producti
vității muncii, scăderea prețului de cost, 
realizarea de economii și îmbunătățirea ca
lității producției — singura cale pentru ri
dicarea salariului real al oamenilor muncii.

Cuvîntul deputatului 
EMIL MAZ1LU

Deputatul Emil Maziiu din circumscripția 
electorală Ștefan cel Mare, regiunea Iași, 
a arătat că Bugetul de Stat pe anul 1954 a 
asigurat mijloace financiare pentru dezvol
tarea economică, culturală și socială a re
giunii Iași, unde s-au făcut pași importanți 
pe calea dezvoltării industriei socialiste, a 
dezvoltării producției bunurilor de larg con
sum.

După ce a amintit succesele obținute în 
regiunea Iași în domeniul producției in
dustriale, al construcțiilor, în cel edilitar 
și cultural, vorbitorul a spus :

In bugetul regiunii noastre s-a prevăzut 
pentru finanțarea economiei locale cu 60% 
mai multe fonduri decît în anul 1954. Aceste 
fonduri vor asigura creșterea industriei lo
cale, dezvoltarea unităților comerciale. a 
agriculturii, prin construcții, mărirea numă
rului de reproducători, îmbunătățirea izla
zurilor în vederea creșterii animalelor și 
altele.

Pentru acțiuni social-culturale s-au pre
văzut în anul 1955 fonduri care reprezintă o 
creștere de '20% față de anul 1954. In acest 
fel se vor putea construi noi școli și alte 
așezăminte de cultură.

Votez cu toată încrederea Bugetul de Stat 
al R.P.R. pe anul 1955.

Cuvîntul deputatului 
ROMULUS ZĂRONI

Deputatul Romulus Zăroni din circumscrip
ția electorală Ilia, regiunea Hunedoara, a 
subliniat că o parte importantă a fondurilor 
bugetare au fost alocate pentru dezvoltarea 
agriculturii. Aceste fonduri reprezintă 
4.364,7 milioane lei.

Pentru gospodăriile agricole de stat și 
S.M.T.-uri alocațiile bugetare reprezintă a- 
nul acesta aproape 2.850 milioane lei, dintre 
care cea mai mare parte pentru utilaje și 
montaje, noi construcții.

Țărănimea muncitoare, convingîndu-se de 
avantajele muncii mecanizate, primește cu 
bucurie măsurile luate pentru dezvoltarea 
mecanizării agriculturii și se organizează 
în întovărășiri agricole și gospodării agri
cole colective. Țărănimea muncitoare simte 
dim plin sprijinul statului democrat-popular 
și în ceea ce privește schimbul de produse 
între oraș și sat, prin crearea avantajelor 
materiale la contractări cît și prin scăderea 
prețurilor la produsele industriale.

Sarcina trasată de către partid și guvern 
de a realiza în agricultura noastră 10 mili
oane tone de grîu și porumb în anul 1955 
este o sarcină realizabilă, fiindcă s-au creat 
toate condițiile tehnice și organizatorice în 
acest scop. Ne rămîne deci nouă obligația de 
a folosi din plin aceste posibilități și de a 
zmulge pămîntului mai multe roade.

Votez din toată inima bugetul pe 
anul 1955.

Cuvîntul deputatului 
ION PAS

Deputatul Ion Pas din circumscripția elec
torală Aldeni, regiunea Ploești, după ce a 
vorbit despre munca entuziastă a țăranilor 
muncitori din raionul Buzău, care au înde
plinit anul acesta lucrările de însămînțări 
în 14 zile, față de 40 de zile anul trecut, a 
subliniat că în bugetul pe anul 1955, la capi, 
toiul artei, culturii și științei sînt prevăzute 
sume care reprezintă un spor de 19,3 la sută 
față de cele acordate anul trecut.

In țara noastră revoluția culturală este în 
plină desfășurare, cu rezultate din ce în ce 
mai îmbucurătoare. In trecut aveam numai 
5 teatre dramatice de stat, iar astăzi avem 
34, lor adăugîndu-li-se 4 teatre de operă și

balet, 19 de păpuși și 6 muzicale. Numă
rul ansamblurilor muzicale e de 41, al cine
matografelor orășenești s-a urcat la 350, al 
celor sătești, inexistente altădată, este de 
1.050, în afară de caravanele cinematografice 
care sînt astăzi în număr de 175. Avem 
5.284 .cămine culturale și 6.663 case de citit. 
Tirajul cărților ce se vor tipări în acest an 
va depăși cifra de 31.000.000 de exemplare. 
In trecut aveam peste 4.000.000 de analfabeți 
și semi-analfabeți care, fiecare în parte și 
toți laolaltă, reprezentau tot atîtea piese de 
acuzare la adresa regimului burghezo-moșie- 
resc. Astăzi, ultimii analfabeți sînt pe cale 
să se integreze complet în masa știutorilor 
de carte.

Voi vota cu hotărîre însuflețită bugetul 
ce ne-a fost prezentat, buget al construcției 
socialiste, al buneistări pentru oamenii mun
cii, al înfloririi artelor și culturii, al păcii.

Cuvîntul deputatului 
AL. SENCOVICI

Deputatul Al. Sencovici din circumscripția 
electorală Oradea-Nord, ministrul Industriei 
Ușoare, a spus :

Proiectul de buget prezentat oglindește 
grija partidului și guvernului pentru crește
rea buneistări materiale și culturale a oa
menilor muncii din patria noastră.

Politica partidului de dezvoltare cu precă
dere a industriei grele, a industriei construc
toare de mașini, a creat și condițiile pentru 
dezvoltarea continuă a industriei ușoare. 
Menținerea volumului majorat de fonduri de 
investiții din anul trecut și în anul 1955 a 
dat posibilitate dezvoltării continue a indus
triei ușoare.

încă din anul 1954 au fost puse în func
țiune întreprinderi noi ca : fabrica de egre- 
nat bumbac din Ciulnița, înzestrată integral 
cu utilaj sovietic, topitoria de in din Ghin- 
dari, fabrica de garnituri de carde „Enczel 
Mauriciu" din Tg. Mureș. Au fost create 
secții noi la Filatura Romînească de Bum
bac, fabrica de postav din Buhuși, fabrica de 
lină „Musceleanca" și altele.

Este în curs de construcție combinatul de 
cauciuc Jilava care va duce la creșterea 
producției de talpă și articole tehnice din 
cauciuc cu 72%. Se termină dezvoltarea fa
bricii de încălțăminte „Ștefan Gheorghiu" 
care își va dubla capacitatea de producție. 
Vom termina dezvoltarea filaturii „Teba" 
din Arad, mărind producția de fire de vi
gogne și țesături de bumbac. Se va pune în 
funcțiune secția de finisaj de la fabrica „Do
robanțul".

Trecerea la' comerțul desfășurat și reduce
rea de prețuri la un număr important de 
mărfuri industriale au pus în fața Ministe
rului Industriei Ușoare sarcina de a lupta 
mai hotărît pentru îmbunătățirea calității 
produselor, lărgirea sortimentelor și reduce
rea prețului de cost.

Pentru realizarea și depășirea sarcinilor 
sale, Ministerul Industriei Ușoare a luat mă
suri care privesc toate laturile activității 
întreprinderilor ca : economii la materii pri
me și materiale, creșterea productivității 
muncii, reducerea cheltuielilor administra- 
tivo-gos>podărești etc. Pentru creșterea pro
ductivității muncii trebuie să desfășurăm 
mai larg, în toate întreprinderile, acțiunea 
de introducere a tehnicii noi, a mecanizării 
și extinderea metodelor avansate de muncă.

Proiectul de Buget este un buget al con
strucției pașnice și oglindește năzuințele po
porului nostru muncitor spre pace și socia
lism. Vom lupta mai hotărîți pentru a 'îm
bunătăți munca în domeniul economic și fi
nanciar pentru ca industria ușoară să contri
buie într-o măsură și mai mare la mersul 
nostru înainte, pe drumul luminos pe care ne 
conduce partidul.

Cuvîntul deputatului
GH. GASTON MARIN

Deputatul Gh. Gaston Marin, din circum
scripția electorală Ceahlău, regiunea Bacău, 
prim vicepreședinte al Comitetului de Stat 
al Planificării, a spus în cuvîntul său:

Fiecare om al muncii cunoaște realizările 
minunate înfăptuite în țara noastră în do
meniul construcțiilor, atît în sectorul econo
mic cît și în cel social-cultural.

Pentru îmbunătățirea muncii în acest sec
tor este necesar să scoatem însă în evidență 
și lipsurile. Se știe că planul de construcții 
pe anul 1954 n-a fost realizat. Planul de 
creștere a productivității muncii a fost reali

zat în proporție de numai 93 Ia sută, în timp 
ce cîștigul mediu a fost depășit cu 8 la sută.

In continuare, vorbitorul a analizat amă
nunțit cauzele acestei situații. In intervalul 
august-decembrie 1953, pentru traducerea în 
viață a hotărîrilor Plenarei din august 1953, 
ministerele și Comitetul de Stat al Planifi
cării trebuiau să elaboreze măsurile necesare 
pentru schimbarea .structurii lucrărilor de 
construcții. Acest interval n-a fost folosit 
îndeajuns de bine, ceea ce a avut ca urmare 
lipsa unor materiale pe șantiere. Slaba pre
gătire și organizare a lucrărilor a dus la un 
ritm neuniform.

O altă cauză a lipsurilor din sectorul con
strucțiilor se datorește faptului că la o 
serie de ministere și îndeosebi la sfaturile 
populare se manifestă o tendință nesănă
toasă de modificare continuă a planului, de 
suplimentări și introduceri de lucrări noi în 
plan, în timp ce lucrările planificate a se 
executa nu se realizează și nu se dau în 
funcțiune. Volumul total al realizărilor pla
nului de lucrări capitale depășește cu mult 
realizarea planului de punere în funcțiune.

Institutele de proiectare au continuat să 
nu respecte ordinea urgenței în elaborarea 
proiectelor, îngreunînd munca șantierelor, 
n-au realizat planurile de elaborare a pro
iectelor tip, n-au urmărit îndeajuns folosi
rea prefabricatelor, n-au redus îndestul cos
tul proiectării.

Procesul de mecanizare a lucrărilor pe 
șantiere n-a fost urmărit cu consecvență, 
pierzîndu-se mult timp și manoperă din 
cauza utilajului de săpat, de construcții și 
de transport defect sau prost deservit.

Vorbitorul s-a referit de asemenea la 
proasta gospodărire a materialelor de con
strucții pe șantiere.

Ministerul Construcțiilor, care trebuia să 
realizeze prin reducerea prețului de cost o 
economie de 111 milioane lei, a cheltuit în 
plus 105 milioane lei.

După ce a arătat că, odată cu lansarea 
planului pe 1955 s-au luat o serie de măsuri 
menite să îmbunătățească munca în sectorul 

i construcțiilor, vorbitorul a încheiat spunînd : 
Datorită sprijinului de care se bucură sec

torul de construcții din partea partidului și 
guvernului, datorită experienței cîștigate de 
constructori, există toate condițiile ca să 
ridicăm acest sector în rîndul sectoarelor 
fruntașe ale economiei naționale, pentru a 
da mai multă eficiență fondurilor cheltuite, 
prin realizarea construcțiilor pe care le 
facem.

Cuvîntul deputatului 
IOAN ȚURAI

Deputatul lean Țurai din circumscripția 
electorală Drăgănești, regiunea București, a 
spus printre altele:

In opera de construire a socialismului în 
.țara noastră îmbunătățirea ocrotirii sănătății 
poporului constituie unul din obiectivele 
principale ale partidului și guvernului.

Fondurile prevăzute pentru acțiuni sani
tare prin Bugetul de Stat al R.P.R. pe 1955 
arată limpede grija pentru ridicarea nivelu
lui ocrotirii sănătății oamenilor muncii din 
patria noastră. Sumele înscrise în actualul 
buget sînt cu 13% mai mari decît în 1954. 
Numai între anii 1952—1955 bugetul ocrotirii 
sănătății publice a crescut cu 99,4%.

Aceste cifre sînt dovezi grăitoare ale poli
ticii consecvente a partidului și guvernului 
în domeniul sanitar.

Mortalitatea generală și infantilă, care zeci 
de ani s-a menținut la un nivel ridicat, a 
scăzut în mod continuu. Unele boli care tă
ceau ravagii mai ales în rîndurile populației 
din mediul rural au scăzut în asemenea pro
porție îneît se poate vorbi de lichidarea lor. 
De exemplu, tifosul exantematic, odinioară 
endemic în țara noastră, a scăzut cu 99,4%, 
pelagra cu 86%, malaria de la 300.000 de 
bolnavi la 600 ele.

Cu toate realizările impresionante obținute 
în domeniul ocrotirii sănătății sînt încă 
unele rămîneri în urmă. O frînă în calea 
dezvoltării rapide a medicinei profilactice 
este subaprecierea rolului care revine tutu
ror departamentelor și organelor locale ale 
puterii de stat pentru ocrotirea sănătății pu
blice.

Activitatea noastră trebuie să se îmbună
tățească răspunzînd astfel cu cinste grijii 
partidului și guvernului.

Votez cu toată căldura bugetul pe anul 
1955.

Lege pentru aprobarea Bugetului de Stat 
al Republicii Populare Romine pe anul 1955

Adunare Națională a Republicii 
_ __  Roinîne;

In temeiul art. 24, lit. f, din
Republicii Populare Romîne,

Hotărăște:
Art. 1. — Se aprobă Bugetul 

anul 1955, prezentat de Consiliul 
la venituri în sumă de 44.405,0 mii. lei și la 

J|fteltuieli 
WJRișirea

sumă de
Art. 2.

bugetul Asigurărilor Social de Stat și buge
tele organelor locale ale Pute* de Stat, pe 

a anul 1955 — în sume totale la venituri și 
" cheltuieli, după cum urmează :

Venituri

Marea 
Populare

Constituția

de Stat pe 
de Miniștri,

în sumă de 43.005,0 mii. lei, cu de
veniturilor asupra cheltuielilor în 
1.400,0 mii. lei.
— Se aprobă hugetul Republican, 

"or SociaW de Stat și buge-

Cheltuieli
(în milioane lei)

Bugetul Republican 39.858,6 35.182,3
Bugetul Asigurărilor So

ciale de Stat 1.826,0 1.826,0
Bugetele organelor locale 

ale Puterii de Stat 2.720,4 5.996,7
Total 44.405,0 43.005,0

Art. 3. — Se aprobă bugetele sfaturilor 
populare ale regiunilor. și al orașului Bucu
rești, pe anul 1955, în următoarele sume :

Cheltuieli
în mii lei

1. Arad
2. Bacău
3. Baia Mare
4. Bîrlad

194.602,1
209.826,0
240.063,4
195.162,0

Ratificarea Tratatului de la Varșovia — 
expresia voinței Întregului nostru popor muncitor

Pacea va învinge

Total 5.996.723,2

5. București
6. Cluj

328.080,4
418.732,4

7. Constanța 207.771,9
8. Craiova 346.859,4
9. Galați 267.554,6

10. Hunedoara 202.981,2
11. Iași 322.977,2
12. Oradea 222.423,2
13. Pitești 281.657,2
14. Ploești 430.022.4
15. Stalin 363.588,2
16. Suceava 273.267,8
17. Timișoara 329.403,5
18. Orașul București 905.451,6
19. Regiunea Autonomă

Maghiară 256.298,7

— Din impozitul agricol: 30% pentru ora
șul București; 60% pentru regiunea Arad ; 
70% pentru regiunile Oradea și Stalin; 75% 
pentru regiunea Timișoara; 80% pentru re
giunile București și Craiova; 90% pentru 
regiunile: Bacău, Baia Mare, Bîrlad, Cluj, 
Constanța, Galați, Hunedoara, Iași, Pitești, 
Ploești, Suceava, Regiunea Autonomă Ma
ghiară.

Art. 5. — Se stabilesc pe anul 1955, ur
mătoarele dotații de echilibrare a bugetelor 
locale din bugetul Republican, repartizate pe 
regiuni și orașul București, după cum ur
mează :

în mii lei

Art. 4. — Se stabilesc pe anul 1955 urmă
toarele cote defalcate din impozitele și veni
turile de stat în bugetele sfaturilor populare 
ale regiunilor și al orașului București :

— Din veniturile S M.T. 30% pentru re
giunea București; 35% pentru regiunea Ti
mișoara; 40% pentru regiunea Arad; 45% 
pentru regiunea Stalin;. 50% pentru regiu
nile : Bacău, , Baia Mare, Bîrlad, Cluj, Con
stanța, Craiova, Galați, Hunedoara, Iași, 
Oradea, Pitești, Ploești, Suceava, Regiunea 
Autonomă Maghiară.

— Din impozitele pe veniturile populației: 
45% pentru orașul București; 60% pentru 
regiunea Stalin; 80% pentru regiunile Arad 
și Timișoara; 90% pentru regiunile: Bacău, 
Baia Mare, Bîrlad, București, Cluj, Con
stanța, Craiova, Galați, Hunedoara-, Iași, O- 
radea, Pitești, Ploești, Suceava, Regiunea 
Autonomă Maghiară.

Total 560.287,1

1. Arad 96,6
2. Bacău 30.783,2
3. Baia Mare 68.735,2
4. Bîrlad 54.622,8
5. București 8.558,3
6. Cluj 42.085,8
7. Constanța 15.652,1
8. Craiova 10.093,1
9. Galați 20.743,1

10. Hunedoara 6.152,7
11. Iași 106.877,1
12. Oradea 4.499,3
13 Pitești 77.546,8
14. Ploești 9.765,2
15. Stalin 336,7
16. Suceava 74.598,0
17. Timișoara 152,1
18. Orașul București 604,3
19. Regiunea Autonomă

Maghiară 28.384,7

Art. 6. — Cotele-părți din beneficii de văr
sat la buget ale întreprinderilor și organi

zațiilor economice de stat de interes repu
blican sau local, ca și sumele alocate din 
beneficii pentru acoperirea nevoilor proprii 
de finanțare ale acestora, se' vor repartiza 
de către conducătorii ministerelor, instituții
lor centrale și comitetele executive ale sfa
turilor populare regionale, pe direcții gene
rale și întreprinderi, în limitele prevăzute 
și aprobate prin bugetul de stat pe anul 
1955.

Miniștrii și conducătorii instituțiilor cen
trale sînt autorizați să redistribuie și să fo
losească sumele disponibile din beneficiile, 
prisosurile mijloacelor circulante și cotele de 
amortisment destinate lucrărilor capitale 
ale unor direcții generale, pentru finanțarea 
pierderilor planificate, creșterii mijloacelor 
circulante și investițiilor centralizate ale în
treprinderilor și organizațiilor economice din 
cadrul altor direcții generale, în limitele su
melor aprobate prin buget cu condiția res
pectării sarcinilor de vărsăminte la buget, 
stabilite pe ministere și instituții centrale 
pentru anul 1955.

Art. 7. — Se aprobă contul general de 
execuție a Bugetului de Stat al Republicii 
Populare Romîne, pe anul 1953, la venituri 
în sumă de 38.782.053.294,45 lei și la chel
tuieli în sumă de 35 638.048.887,95 lei, cu o 
depășire a veniturilor asupra cheltuielilor în 
sumă de 3.144.004.406,50 lei.

Președintele Prezidiului
Marii Adunări Naționale
Dr. PETRU GROZA

Secretarul Prezidiului 
Marii Adunări Naționale 

AVRAM BUNACIU

La 31 mai, Marea 
Adunare Națională a 
țării noastre a votat în 
unanimitate legea pen. 
tru ratificarea Tratatului 
colaborare și asistență mutuală încheiat de 
curînd la Varșovia între R. P. Albania, R. P. 
Bulgaria, R.P. Ungară, R. D. Germană, R.P. 
Polonă, Republica Populară Romînă, U.R.S.S. 
și Republica Cehoslovacă. Votul acesta este 
expresia deplinei adeziuni a întregului nos
tru popor ia cele statornicite prin . acest 
tratat.

Tratatul de la Varșovia izvorăște din ne
clintita voință de pace a popoarelor din 
țările semnatare. Este locul de a aminti că 
U.R.S.S. care a făcut recent propuneri con
structive în vederea dezarmării și a interzi
cerii armei atomice în cadrul sesiunii Sub
comitetului Comisiei O.N.U. pentru dezar
mare, este prima țară din lume care a pus 
energia nucleară — această măreață desco
perire a minții omenești — în slujba omului. 
Uniunea Sovietică a construit, cum se știe, 
prima electrocentrală care funcționează pe 
baza combustibilului nuclear. Mai mult, Uni
unea Sovietică a hotărît să pună la dispo
ziția altor țări/ printre care și țara noastră, 
documentația tehnică și ajutorul tehnic nece
sar creării unor electrocentrale similare.

In Uniunea Sovietică energia nucleară

Acad. prof. E. Bădărâu

de prietenie

a

pătruns în unele do
menii ale medicinii, ale 
agriculturii și în unele 
faze din producția 
cercetări pentru coțl-industrială. Se fac 

struirea unui număr mare de electrocepțrăl?'. 
bazate pe energie atomică, cu o foarte mare 
putere, necesare industriei și agriculturii în 
regiuni unde vor putea funcționa greu elec
trocentrale obișnuite.

Se creează toate premizele necesare ca o- 
menirea să treacă în mod treptat în era a- 
tomică, în era unei civilizații superioare, 
grație faptului că munca omului va fi mult 
ușurată.

Dar pentru toate acestea este nevoie, de 
muncă pașnică. Tratatul de la Varșovia este' 
un puternic instrument al acestei munci crea-; 
toare, pașnice.

Pacea va învinge I Va învinge deoarece 
pentru popoarele din lumea întreagă pacea 
înseamnă un bun nespus de drag, deoarece 
marele lagăr al democrației și socialismului 
în frunte cu Uniunea Sovietică dispune de o 
superioritate morală și materială incontesta- 
bilă.

Ca și întregul nostru popor muncitor, vital 
interesat în victoria cauzei păcii, am salutat 
cu deosebită satisfacție ratificarea tratatului 
de la Varșovia de către Marea Adunare a 
reprezentanților adevărați- ai poporului 
nostru.

Tratatul de la Varșovia va întări 
pacea dintre popoare

Vestea ratificării de 
către Marea Adunare 
Națională a Tratatului 
de prietenie, colabo
rare și asistență mu
tuală încheiat la Var
șovia de opt state iubitoare de pace din 
Europa, între care și Republica Populară Ro- 
rnînă, am primit-o cu nemărginită satisfac
ție, pen'ru că acest tratat reprezintă un in
strument de o importanță excepțională în 
lupta popoarelor pentru întărirea securității 
și păcii în lumea întreagă.

Tratatul încheiat la Varșovia este un a- 
vertisment plin de greutate și de răspun
dere dat de popoarele iubitoare de pace ac
tului ratificării acordului de la Paris care 
a creat un primejdios focar de război în 
Europa. Tratatul de la Varșovia nu este în
dreptat împotriva altor state, el nu exclu
de participarea altor state în. caz că acestea 
ar dori-o; chiar mai mult, așa cum glă- 
suiește articolul 11 al tratatului „în cazul 
cînd în Europa va fi creat un sistem de secu
ritate colectivă și va fi încheiat în acest scop

Prof. Gh. Șiefan
Membru corespondent al Academiei R.P.R.

un Tratat General Eu
ropean de securitate co
lectivă, lucru spre care 
Părțile contractante 
vor tinde neîncetat, 
prezentul Tratat își va

pierde valabilitatea..."
Acțiunea viguroasă întreprinsă de Uniunea 

Sovietică și de cele șapte țări de democra
ție^ populară din Europa va da de gîndit a- 
țîțătorilor la războiul atomic. Căci ea le a- 
rată clar ce forțe uriașe, organizate în ve
derea apărării, le vor sta în cale în cazul că 
ar încerca să dezlănțuie un nou război.

Ca om al muncii, ca om de știință, aprob 
orice acțiune menită să stabilească o eră de 
pace jnire. popoare, salut orice inițiativă 
menită să creeze condiții favorabile dez
voltării științei și culturii. De aceea consider 
de bun augur încheierea tratatului de pace 
cu Austria și sînt încredințat că Tratatul de 
prietenie, colaborare și asistență mutuală ra
tificat de Marea Adunare Națională va duce 
la o micșorare a încordării internaționale și 
va contribui la întărirea păcii între popoare.

Ce arată greva celor 70.003 de feroviari engiezi
In noaptea dinspre 29 mai, aspectul mari

lor gări ale Londrei era cu totul neobișnuit. 
Din cele 400 de trenuri programate să plece 
în obișnuitele lor curse, doar șase au pără
sit peroanele gărilor. Pe rețeaua feroviară ce 
deservește partea de sud a regiunii londo
neze circulau doar 30 din cele 500 de trenuri 
care deservesc în mod normal această rețea, 
iar 200 de trenuri în ioc de 2600 circulau pe 
liniile ferate principale ale Angliei. După 
cum a transmis postul de radio Londra cir
culația trenurilor din întreaga țară s-a redus 
la o cincime. Greva celor 70.000 de feroviari 
englezi, membri ai sindicatului unit al meca
nicilor de locomotivă și fochiștilor — cea 
mai mare grevă a feroviarilor din Anglia, 
din anul 1926, anul grevei generale — a 
paralizat aproape complet nu numai între
gul trafic feroviar al Angliei ci și întreaga 
viață economică a țării, Creînd, conform a- 
precierii ziarelor londoneze, „un adevărat 
haos economic".

Puternica grevă a membrilor sindicatului 
unit ai mecanicilor de locomotivă și fochiști
lor din Anglia a fost declarată în sprijinul 
revendicărilor cu privire la majorarea sala
riilor, revendicări ce au fost respinse anterior 
de către Comisia transportului britanic — 
direcția transportului englez naționalizat. 
Greva este o expresie fidela a luptei mereu 
crescînde a maselor muncitoare engleze îm
potriva consecințelor dezastruoase pe care le 
comportă pentru populația muncitoare din 
Anglia — ca de altfel pentru oamenii muncii 
din toate țările lumii capitaliste — nesăbuita 
cursă a înarmărilor, desfășurată de cercurile 
guvernante în vederea ducerii politicii „de 
pe poziții de forță'', destinată pregătirii unui 
nou război mondial.

Deosebita înrăutățire a situației economice 
a Angliei legată de militarizarea economiei 
și pregătirile de război este o realitate peste 
care nu pot trece cu vederea nici cercurile 
conducătoare engleze. Teama de continua 
adîncire a greutăților economice a fost chiar 
una din principalele cauze ale grăbirii, cu 
un an și jumătate, a datei alegerilor din 
Marea Britanie.

In ciuda eforturilor depuse de cercurile 
conducătoare din Anglia spre a ascunde 
aspectele tot mai neliniștitoare ale înrăută
țirii situației economice din Marea Britan.e, 
consecințele „războiului rece" și ale cursei 
înarmărilor apasă din ce în ce mai greu pe 
umerii maselor largi. Faptul că cheltuielile 
militare directe din bugetul Angliei au cres
cut în perioada dintre 1949/1950 și 1954/1955 
de la 754.000.000 la 1.436.000.000 lire sterline, 
adică de aproape de două ori, nu putea să 
nu se repercuteze serios asupra nivelului de 
trai al poporului engiez. Aceasta cu atît mai 
muit cu cît majoritatea cheltuielilor militare 
este acoperită prin impozite care în peri
oada actuală formează, conform ziarului 
„Yorkshire Post** o treime din venitul națio
nal al Angliei. Aceste impozite au crescut 
in perioada mai sus amintită cu 22 la sută 
și — firește — eie afectează veniturile oa
menilor și nu profiturile marilor companii 
monopoliste, care în perioada de întețire a 
cursei înarmărilor dintre anii 1948-1954 au 
însumat o sporire a profiturilor de la 2,5 
miliarde la 3,8 miliarde lire sterline. Minis
trul finanțelor englez, Buttler, a fost nevoit 
să recunoască recent, cînd a prezentat în 
Camera Comunelor noul buget al Marii 
Britanii, că „Anglia face parte din numă
rul acelor țări aie lumii în care există cel 
mai înalt nivei al impozitelor".

Creșterea greutăților economice nu mai 
poate fi în niciun fel ascunsă. „In prezent 
— scria ziarul englez „Daily Herald" — 
țara stă in fața crizei: posibilitățile ei de a- 
părare economică sînt distruse, rezervele ei 
de aur sînt mai scăzute față de nivelul din 
luna octombrie 1951 (socotită ca cea mai grea 
perioadă din viața economică a Angliei de 
după război n.n.) Ce incapacitate, ce lipsă 
de prevedere au putut să ne aducă într-o a- 
semenea situație! Ce miopie?... Prețurile ali
mentare se găsesc la un nivel record de înalt. 
Cu toate că guvernul s-a obiigat să scadă

costul vieții, în prezent el sfătuiește numai 
oamenii să mănînce și să bea mai puțin"....

Or, oamenii muncii din Anglia mănîncă 
și beau în momentul de față destui de puțin, 
nu pentru că guvernul îi sfătuiește ci pen
tru că le-a creat condițiile acestei excesive 
sobrietăți. Ei nu sînt în nici un caz dispuși 
să mănînce și să bea și mai puțin ca să se 
poată îmbogăți și mai mult pumnul de mo- 
nopoliști ce-și sporesc averea de pe urma 
„războiului rece" și ai cursei înarmărilor, 
pregătind un război în care tot oamenii 
muncii vor avea mai greu de suferit, lată de 
ce creșterea continuă a mișcării greviste in 
Anglia oglindește în aceiași timp și crește
rea luptei maselor largi populare din Anglia 
împotriva pregătirilor unui nou război.

Mișcarea grevistă din Anglia, în cadrul 
căreia greva celor 70.000 de feroviari joacă 
un roi însemnat, atinge în ultima vreme 
deosebite proporții. Numai în primele trei 
luni ale acestui an au avut loc în Anglia 588 
greve la care au participat 140 000 muncitori. 
Dar această mișcare grevictă a sporit și mai 
mult în lunile următoare. Astfel la 2 mai a 
fost declarată greva celor 26.000 de mineri 
de la minele bazinuitii carbonifer Doncaster 
(comitatul Yorkshire). La 6 mai cînd Ii s-au 
alăturat minerii din bazinul carbonifer Man- 
ton din Nottinghamshire, numărul greviștilor 
din Doncaster se ridicase ia 92.000. Tot la 
începutul lunii mai a izbucnit și greva ceior 
14.000 de saiariați ai transportului cu auto
busele din Londra.

Acum greva celor 70.000 de feroviari care 
se resimte puternic in întreaga Anglie se 
desfășoară concomitent cu altă grevă care 
îngrijorează de asemenea profund pe guver
nanții de la Londra. E vorba de greva celor 
aproape 20.000 de docheri din principalele 
porturi engleze — Londra, Liverpool, Man
chester, Birkenhead, Garston și Hull — care 
continuă de mai bine de o f.iptiha’nă și cere, 
după cum informează agenția „United Press" 
paralizează aproape 200 de vace în porturi, 
afectînd în mod serios importul Angliei, 
oprind în docuri mari cantități de bunuri 
vitale de export.

Greva feroviarilor englezi are o serioasă 
înrâurire asupra economiei Angliei. Astfel 
recucerea transporturilor de cărbune se și 
face simțită în numeroase regiuni a!e țării 
resfrîngîndu-se îndeosebi asupra industriei 
metalurgice. Potrivit celor relatate de ziarul 
„Yorkshire Post" centrul industriei metalur
gice Scunthorpe din comitatul Lincolnshire 
care produce o cincime din fonta și o zecime 
din oțelul fabricat în Anglia „va avea de 
smerit serios" săptămîna următoare; încă ia 

I 31 mai toate uzinele de aici au început să 
| reducă producția de cocs ținind seama de 
■ epuizarea stocurilor de cărbuni. La sfîrșitul 
j săptamînii cuptoarele de cocs vor lucra 

numai cu jumătate din capacitatea lor.
Consecințele acestei mari greve provoacă 

neliniștea liderilor sindicali de dreapta care 
urmăresc cu orice preț să-i determine pe 
muncitori să reia lucrul. Conducerea congre
sului Trade Unicnuriior încearcă să sprijine 
conducerea de dreapta a sindicatului național 
al feroviarilor (care nu este în grevă) și se 
străduiește să obțină încetarea grevei fără 
ca revendicările greviștilor să fi fost satis
făcute. *

In fața amploarei pe care a luat-o lupta 
grevistă în Anglia, cercurile conducătoare 
engleze^ la rîndul lor recurg la măsuri ce 
trădează adînca lor îngrijorare. Decretarea 
„stării excepționale" — a patra oară in 
Anglia din 1926 — oglindește fidel neliniștea 
guvernanților englezi față de proporțiile 
și mai ales consecințele grevei feroviarilor. 
Dar, după cum a afirmat și unul din condu
cători; greviștilor, Albert Hallworth, secre
tarul general al sindicatului unit al mecani- 
ci,or locomotivă și fochiștilor, măsurile 
autorităților nu-i vor intimida pe greviști 
și nu-i vor putea sili să renunțe la lupta 
pentru revendicările lor legitime. Ei sînt ho- 
tănți, a declarat Hallworth, să continue lup
ta lor grevistă timp de „luni de zile" pen
tru a obține drepturile lor la pîine și viață.

A. STANCIU
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Vizitele delegației sovietice în Iugoslavia
ZAGREB 2 (Agerpres). — TASS trans

mite : Membrii delegației guvernamentale a 
U.R.S.S. — N. S. Hrușciov, N. A. Bulganin 
și A. I. Mikoian, împreună cu membrii dele
gației guvernamentale iugoslave — E. Kar- 
delj, A. Rankovici și alții, după ce au pără
sit insula Brioni, au continuat călătoria prin 
tară.

La 31 mai, delegația guvernamentală a 
U.R.S.S. a vizitat șantierul de construcții 
navale „3 mai“ din Rijeka. Membrii delega
ției sovietice s-au interesat de organizarea și 
tehnica producției, au stat de vorbă cu con
ducătorii întreprinderii. In aceeași zi, după 
ce au vizitat cunoscuta peșteră cu stalactite 
din Postojna (Republica Populară Slovenia), 
membrii delegației sovietice au sosit la reșe.- 
cința din Bled a președintelui R. P. F. Iu
goslavia, I. Broz-Tito.

B. Krajger, președintele Vecei Executive a 
Republicii Populare Slovenia, a oferit un di
neu în cinstea membrilor delegației guverna
mentale a U.R.S.S. — N. S. Hrușciov, N.A. 
Bulganin și A. I. Mikoian.

In timpul dineului, care s-a desfășurat în- 
tr-o atmosferă de prietenie, P. Krajger și 
N. S. Hrușciov au rostit cuvîntări de salut.

La 1 iunie, membrii delegației U.R.S.S. au 
sosit în capitala Republicii Populare Slove
nia — orașul Lubliana, unde au vizitat u- 
zina „Litostroi" și au stat de vorbă cu con
ducătorii uzinei. In aceeași zi membrii dele-

Șîdința subcomitetului Comisiei 0. N. U. 
pentru dezarmare

NEW YORK 2 (Agerpres). — TASS 
transmite: La 1 iunie la sediul O.N.U. a 
avut loc o ședință ordinară a subcomitetului 
comisiei O.N.U. pentru dezarmare. Acest sub
comitet care și-a ținut mult timp ședințele 
la Londra, a hotărît la 18 _ mai să tină 
următoarea sa ședință, la 1 iunie, la New 
York, pentru a da guvernelor puterilor occi
dentale posibilitatea și timpul necesar de a 
studia propunerile guvernului sovietic în pro
blemele reducerii armamentelor, interzicerii 
armei atomice și înlăturării primejdiei unui 
nou război. Ședința de la New York a fost 
convocată pentru a stabili data reluării șe
dințelor subcomitetului pentru examinarea 
fondului acestei propuneri.

Rupă cum s-a aflat, la ședința din I iunie 
reprezentantul Uniunii Sovietice, A. Sobolev, 
a propus ca discutarea noildr propuneri so
vietice să înceapă în zilele următoare. In 
caz că reprezentanții puterilor occidentale ar 
avea nevoie de un timp suplimentar pentru 
studierea propunerilor sovietice, A. Sobolev 
a propus ca ședința subcomitetului la care 
ar fi urmat să se discute aceste propuneri 
să fie fixată pentru 5 sau 6 iunie. Repre
zentanții S.U.A., Franței, Angliei și Canadei 
îicercînd să amîne discutarea propunerilor 
sovietjce, au propus de fapt ca lucrările sub
comitetului să fie întrerupte pe un timp 
nedeterminat, motivînd aceasta prin necesi
tatea de a lega următoarele ședințe ale sub- I 
comitetului cu proiectata conferință a șefi- I

Asi încep la Londra tratativele sovieto-japoneze
LONDRA 2 (Agerpres). TASS transmite: 

La 2 iunie, I. A. Malik, ambasadorul U.R.S.S. 
în Marea Britanie, pe care guvernul sovie
tic l-a însărcinat cu ducerea de tratative 
privitoare la normalizarea relațiilor sovieto- 
japoneze, a făcut o vizită de răspuns lui 
Siuniți Mațumoto, reprezentantul japonez

Comitetul principal al parlamentului austriac 
a aprobat textul Tratatului de stat cu Austria

VIENA 2 (Agerpres). — TASS transmite: 
La 1 iunie a avut loc o ședință a Comitetu
lui principal al parlamentului austriac care 
a discutat textul Tratatului de stat cu 
Austria și propunerea comună din 25 mai a 
președinților celor patru fracțiuni parlamen
tare.

La ședință au luat parte cancelarul Raab. 
vicecancelarul Schaerf, ministrul Afacerilor 
Externe Figl, secretarul de stat Kreisky, pre
cum și mai multi deputati ai parlamentului 
care nu fac carte din Comitetul principal.

Deputatul Toncic (partidul populist aus
triac) a prezentat raportul asupra Tratatu
lui de stat cu Austria. El a subliniat că 
acest Tratat constituie un pas important pe 
calea rezolvării unei serii de probleme in
ternaționale și de aceea importanta sa de
pășește cadrul problemelor pur austriece.

Raportorul a subliniat că țelul Tratatului 
este restabilirea unei Austrii independente și 
democrate.

Deputatul Maleta din partea partidului 
populist a subliniat că întregul popor aus
triac salută semnarea Tratatului de stat cu 
Austria.

In cuvîntarea sa, cancelarul Raab a spus 
printre altele: „Putem saluta din toată 
înima semnarea Tratatului de stat. Dar tre
buie să subliniez că votul pentru Tratatul 
de stat înseamnă răspunderea pentru fie
care paragraf în parte. Votînd pentru Tratat, 
fiecare deputat se declară de acord cu toate 
articolele și paragrafele Tratatului".

Arătînd în continuare că Tratatul de stat 
este o contribuție la cauza slăbirii încor
dării internaționale, Raab a declarat:

„Ne pronunțăm pentru neutralitate. Sîntem 
deja un stat neutru ca și Elveția. Parlamen
tul va avea posibilitatea să adopte o lege 
constituțională corespunzătoare. Neutralita
tea trebuie să fie și în viitor principiul po
liticii austriece".
, A luat apoi cuvîntul vicecancelarul Schaerf

Declarația primului ministru al Indoneziei
la plecarea din R. P. Chineză

PEKIN 2 (Agerpres). — CHINA NOUA 
transmite: La 2 iunie, primul ministru al 
Republicii Indonezia, Aii Sastroamidjojo a 
dat publicității următoarea declarație :

In ajunul plecării mele din Pekin doresc 
în primul rînd să exprim mulțumiri guver
nului R. P. Chineze care mi-a făcut o primire 
atît de călduroasă și amicală. Regret că nu 
pot sta mai mult în China pentru a cunoaște 
mai de aproape eforturile poporului chinez 
în construcția țării sale. Dar în timpul scurt 
pe care l-am petrecut în această țară mi-am 
putut da seama de uriașele eforturi depuse 
de poporul chinez și de hotărîrea sa de a 
lichida înapoierea în care s-a aflat un timp 
atît de îndelungat.

In timpul cît am stat la Pekin am avut 

gațief guvernamentale sovietice au plecat 
spre orașul Zagreb, capitala Republicii Popu
lare Croația. In gara din Lubliana a avut 
loc o solemnitate. Se afla aliniată o gardă 
de onoare. S-a executat imnul de stat so
vietic și cel iugoslav.

La sosirea la Zagreb, delegația guverna
mentală sovietică a fost întîmpinată de pre
ședintele Adunării Republicii Populare 
Croația, V. Bakarici și de alți conducători 
ai republicii.

Membrii delegației guvernamentale sovie
tice au vizitat la Zagreb uzina „Rade Kon- 
cear". însoțiți de conducătorii uzinei, ei au 
vizitat secțiile, s-au interesat de organizarea 
producției, au discutat despre autoadminis- 
trația muncitorească cu reprezentanții Con
siliului muncitoresc și cu directorul uzinei, 
cu președintele organizației sindicale și cu 
secretarul comitetului de uzină al organiza
ției Uniunii comuniștilor.

Președintele Adunării Republicii Popu
lare Croația, V. Bakarici, a oferit un dejun 
în cinstea delegației guvernamentale sovie
tice. Dejunul s-a desfășurat într-o atmosfe
ră caldă.

In seara zilei de 1 iunie, membrii delegației 
guvernului U.R.S.S. au plecat la Belgrad.

Schimbul de păreri între delegația guver
namentală a U.R.S.S. și cea a R.P.F. Iugosla
via în problemele care interesează cele două 
țări a continuat într-o atmosferă cordială.

lor guvernelor celor patru puteri. In același 
timp reprezentanții puterilor occidentale au 
propus ca comunicatul cu privire la ședința 
subcomitetului din 1 iunie, să se redacteze 
într-o formă care ar putea crea în rîndui 
opiniei publice impresia falsă că subcomite
tul și-ar continua normal lucrările.

Reprezentantul Uniunii Sovietice, A. Sobo
lev, a subliniat că subcomitetul nu trebuie 
să-și înceteze activitatea în așteptarea ho- 
tărîrilor proiectatei conferințe a șefilor gu
vernelor celor patru mari puteri, a cărei da
tă și ordine de zi nici nu au fost măcar 
stabilite. Dimpotrivă prin activitatea sa, sub
comitetul trebuie să ajute această conferință 
să rezolve sarcinile care îi stau în față. Re
prezentantul sovietic a propus ca comuni
catul să oglindească situația de fapt, și a- 
nume că subcomitetul și-a întrerupt lucrările 
pe un timp nelimitat fără a lua nici un fel 
de hotărîre în privința datei următoarei sale 
ședințe. După discuții, subcomitetul a apro
bat textul unui comunicat în care se spune 
doar că a avut loc o ședință la care s-a dis
cutat programul activității viitoare a subco
mitetului.

Discuțiile au arătat limpede că reprezen
tanții puterilor occidentale încearcă să se 
eschiveze de la o discuție concretă a pro
punerilor din 10 mai ale Uniunii Sovietice, 
sau cel puțin să amîne această discuție pe 
un timp nelimitat.

pentru ducerea de tratative. Vizita a avut 
un caracter protocolar.

La 3 iunie încep în clădirea ambasadei 
U.R.S.S. din Londra, tratativele cu privire 
la normalizarea relațiilor dintre U.R.S.S. 
și Japonia.

care a subliniat importanța istorică a trata
tivelor de la Moscova. „Pentru prima dată 
în decursul istoriei sale din anul 1918, a 
spus el, Austria a primit întreprinderi mari 
care reprezintă forța economică a țării". Forța 
economică a țării „trebuie să servească Aus
triei și nu concernelor străine". Schaerf și-a 
exprimat regretul în legătură cu pretențiile 
economice ale Germaniei occidentale. In în
cheiere, el a declarat că salută din toată 
inima Tratatul de stat cu Austria pentru că 
el corespunde intereselor Austriei.

După discutarea Tratatului pe articole, Co
mitetul principal a hotărît în unanimitate să 
propună parlamentului să aprobe textul Tra
tatului prin procedura constituțională.

Comitetul principal al parlamentului a 
trecut apoi la discutarea propunerii comune 
a președinților celor patru fracțiuni parla
mentare — Maleta, Pittermann, Kraus și 
Koplenig — cu privire la neutralitatea Aus
triei, care s-a discutat la ședința din 25 mai 
a parlamentului.

Comitetul principal a hotărît în unanimi
tate să recomande parlamentului să adopte 
această propunere.

Examinarea textului Tratatului de stat cu 
Austria și a propunerii președinților celor 
patru fracțiuni parlamentare în scopul apro
bării lor va avea loc la 7 iunie în Consiliul 
Național și la 8 iunie în Consiliul Federal.

★
VIENA 2 (Agerpres). — TASS transmite: 

Serviciul sovietic de informații a transmis 
următorul comunicat:

înaltul comisar al U.R.S.S. în Austria, 
I. I. Ilicev, a comunicat la 1 iunie cancela
rului federal Julius Raab, că autoritățile so
vietice au hotărît să pună la dispoziția au
torităților austriece 46 de clădiri cu o su
prafață totală de peste 25.000 m.p. și peste 
20 de ha de pămînt, care erau folosite de 
trupele sovietice.

convorbiri cu primul ministru Ciu En-lai a- 
supra unor probleme de interes comun, asu
pra unor probleme de interes mondial, precum 
și asupra unor probleme strîns legate de re
lațiile dintre China și Indon-zia. Convorbi
rile noastre s-au desfășurat într-o atmosferă 
cît se poate de cordială, iar schimbul de 
vederi dintre noi va fi util ambelor țări. Mă 
înapoiez în Indonezia ferm convins că po
porul chinez dorește pacea mai presus de orice, 
pentru a desăvîrși opera de ridicare a nive
lului său de trai și de construirea țării sale.

Duc cu mine dorința de prietenie a poporu
lui chinez față de poporul indonezian.

Vizita mea în această mare țară deși a fost 
scurtă va avea rezultate fructuoase.

Recepție la Moscova cu prilejul 
sărbătoririi proclamării 

Republicii Italiene
MOSCOVA 2 (Agerpres). — TASS trans

mite :
La 2 iunie Mario di Stefano, ambasa

dor extraordinar și plenipotențiar al Repu
blicii Italiene în U.R.S.S. a oferit o recepție 
cu prilejul sărbătorii naționale — Ziua pro
clamării republicii. Din partea sovietică la 
recepție au luat parte V. M. Molotov, prim- 
vicepreședinte al Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S. și ministrul Afacerilor Externe al 
U.R.S.S., M. P. Tarasov, vicepreședinte al 
Prezidiului Sovietului Suprem al U.R.S.S. și 
președinte al Sovietului Suprem al R.S.F.S.R., 
A. N. Kosîghin, vicepreședinte al Consiliului 
de Miniștri al U.R.S.S., 1. A. Benediktov și 
N. A. Mihailov, miniștri ai U.R.S.S. și al'.i 
funcționari superiori ai U.R.S.S., oameni de 
știință și artă, ziariști sovietici și stră'ni. 
La recepție au luat de asemenea parte 
șefii ambasadelor și legațiilor acreditați la 
Moscova și. alți membri ai corpului diplomatic.

R.P. Ungară a depus 
instrumentele de ratificare 
a Tratatului de la Varșovia
VARȘOVIA 2 (Agerpres). — P.A.P. 

transmite: La 2 iunie Laios Drahos, am
basadorul extraordinar și plenipotențiar al 
R. P. Ungare, a predat în numele guver
nului R. P. Ungare spre păstrare guver
nului R. P. Polone instrumentele de ratifi
care a Tratatului de prietenie, colaborare și 
asistență mutuală încheiat între R. P. 
Albania, R. P. Bulgaria, R. Cehoslovacă, 
R. D. Germană, R. P. Polonă, R. P. Ro- 
mînă, R. P. Ungară și Uniunea Republici
lor Sovietice Socialiste, în orașul Varșovia 
la 14 mai 1955.

Protocolul cu privire la depunerea instru
mentelor de ratificare de către R. P. Ungară 
a fost semnat de către Stanislaw Skrszesze- 
wski. ministrul Afacerilor Externe al R. P. 
Polone și de Lajos Drahos, ambasadorul 
R. P. Ungare.

Sesiunea științifică 
a Academiei de științe 

a R.P. Chineze
PEKIN 2 (Agerpres). — CHINA NOUA 

transmite : La 1 iunie s-a deschis la Pekin 
sesiunea științifică a Academiei de Științe 
a Republicii Populare Chineze. La sesiune 
participă: Cen 1, locțiitor al premierului
Consiliului de Stat; Li Ci-șen și Dun Bi-u, 
vicepreședinți ai Comitetului pe întreaga 
Chină al Consiliului consultativ politic popu
lar ; Go Mo Jo, președintele Academiei de 
Științe a R. P. Chineze; conducătorul dele
gației oamenilor de știință sovietici, Bardin, 
vicepreședinte al Academiei de Științe a 
U.R.S.S., academicianul Iudin, ambasadorul 
U.R.S.S. în R. P. Chineză, conducătorul de
legației oamenilor de știință polonezi Wier- 
zoicki, vicepreședintele Academiei de Științe 
a R. P. Polone.

Deschizînd sesiunea, Go Mo Jo a spus : 
Oamenii de știință din China au rezolvat 
în ultimii ani o serie de importante proble
me științifice, acordînd astfel un mare aju
tor .economiei naționale. Go Mo Jo a subli
niat că în activitatea oamenilor de știință 
chinezi mai există lipsuri și a arătat că 
treapta pe care se află astăzi știința în Chi
na este încă departe de a satisface pe deplin 
cerințele construcției socialiste.

La ședința din 1 iunie a sesiunii a luat 
cuvîntul Cen I, locțiitor al premierului Consi
liului de Stat al R. P. Chineze, precum și 
conducătorul delegației oamenilor de știință 
sovietici, Bardin, vicepreședinte al Acade
miei de Științe a U.R.S.S., care a oferit în 
dar Academiei de Științe a R. P. Chineze 
ultimele lucrări ale savanților sovietici.

Ministrul de Externe 
al Canadei despre necesitatea 
tratativelor între marile pateri

CHICAGO 2 (Agerpres). — Luînd cuvîn
tul la aniversarea clubului „Rotary", Lester 
Pearson, ministrul de Afaceri Externe al Ca
nadei, a declarat că o conferință „la nivelul 
cel mai înalt" între conducătorii marilor pu
teri „oferă mari posibilități pentru înfăptui
rea unei păci reale".

Lester Pearson a subliniat că propunerile 
sovietice trebuie luate în serios avertizînd 
că „ar fi îritr-adevăr tragic dacă temerile 
și bănuielile ar paraliza diplomația noastră 
făcînd-o să nu vină în întîmpinarea tuturor 
propunerilor cu adevărat sincere care pot fi 
făcute".

Succesul baletiștîlor romîni 
în Uniunea Sovietică

KIEV 2 (Agerpres). — TASS transmite: 
In cadrul turneului pe care-1 fac în U.R.S.S. 
Irinel Liciu și Gabriel Popescu, prim-soliști 
ai Teatrului de Operă și Balet al R.P.R., pre
cum și conducătoarea baletului acestui Teatru 
Ester Maghier, au prezentat o serie de spec
tacole în orașul Kiev.

Artiștii romîni au apărut de două ori pe 
scena Teatrului de operă și balet din Kiev 
în baletul „Macul roșu” de Glier. Publicul 
din Kiev a aplaudat cu căldură pe artiștii 
romîni care au interpretat cu mare măiestrie 
rolurile principale din balet.

Artiștii romîni au vizitat orașul, monumen
tele sale istorice și de artă.

La 2 iunie oaspeții au plecat spre Moscova.

Lucrările sesiunii conferinței 
generale a Organizației 
Internaționale a Muncii

GENEVA 2 (Agerpres). — TASS trans
mite : In ședința plenară din 1 iunie a ce
lei de a 38-a sesiuni a conferinței generale 
a Organizației Internaționale a Muncii 
(O1M), Garcia Oldini, reprezentantul repu
blicii Chile, a fost ales președinte al se
siunii.

Au fost aleși de asemenea trei vicepreșe
dinți. Din partea delegaților guvernamen
tali a fost ales vicepreședinte al conferin
ței Leon Chajn, reprezentantul Poloniei; 
din par1 i delegaților sindicali Hrnandez 
(Filipine) ; din parlea delegaților întreprin
zătorilor — Sneddon (Anglia).

Conferința a ales de asemenea un comi
tet general pentru conducerea lucrărilor con
ferinței. In comitetul general a fost ales re
prezentantul Uniunii Sovietice, A. Arutiunian.

„Hotârîrea guvernului chinez deschide 
poarta tratativelor"

O declarație a delegatului permanent al Indiei la O. N. U.

DELHI 2 (Agerpres). — CHINA NOUA 
transmite: In cadrul unei conferințe de presă 
care a avut loc la 30 mai la Delhi, V. K. 
Krishna Menon, delegatul permanent al In
diei la O.N.U., a declarat că expulzarea din 
China a celor patru aviatori americani con
stituie „un pas de cea mai mare importanță" 
spre destinderea încordării în Extremul O- 
rient. După părerea mea, a continuat Menon, 
hotărîrea guvernului chinez „deschide poarta 
tratativelor".

Dintre cele două sau trei probleme care au 
creat dificultăți, a subliniat Menon, una con
stă în lipsa de legături între China și S.U.A. 
Am toate temeiurile să cred că dacă ameri
canii curioși să cunoască adevărata stare de 
lucruri se vor convinge de realitatea din 
China, acest lucru va contribui la o mai 
mare armonie. Menon a declarat că Ciu En- 
lai și-a făcut cunoscută poziția față de tra
tative cu S.U.A. și că primul ministru Nehru 
a arătat că această dorință de a duce trata
tive a fost adusă la cunoștință celeilalte 
părți. Acum, această poziție a fost din nou 
precizată prin declarația lui Ciu En-lai, făcu
tă în fața Comitetului Permanent al Adună
rii Reprezentanților Populari din întreaga 
Chină. Menon a subliniat că acceptarea de 
către China de a duce tratative cu S.U.A. re
prezintă un „factor de mare ajutor" în vede
rea convorbirilor directe. Tratativele, a con

Dulles își reafirmă politica „de pe poziții de forjă*
NEW YORK 2 (Agerpres). — TASS trans

mite: Corespondentul din Washington al zia
rului „New York Journal and American", 
Sentner, scrie că după alegerile din Anglia 
„departamentul de stat manifestă mai pu
țin entuziasm față de conferința celor patru 
mari cu participarea Rusiei".

Corespondentul relatează că secretarul de 
stat, Dulles, „în cursul unei ședințe” neofi
ciale de instructaj organizată pentru un grup 
redus de corespondenți, a declarat că nu 
este sigur că tratativele celor patru mari 
vor da vreun rezultat".

Se crede, adaugă corespondentul, că „me
toda instructajelor secrete de propagandă cu 
participanți aleși este un truc obișnuit" în-

In preajma alegerilor din Sicilia
ROMA 2 (Agerpres). — Presa italiană a- 

cordă o atenție deosebită alegerilor pentru 
Adunarea regională a Siciliei, care vor avea 
loc la 5 iunie.

La aceste alegeri vor participa peste 2.5 
milioane de persoane, sau aproximativ 10 la 
sută din alegătorii din întreaga țară.

Sicilia este cea mai mare regiune a Italiei. 
Ea ocupă primul loc în privința suprafeței și 
al doilea în privința populației (4.571.000 de 
oameni).

Din punct de vedere administrativ, Sicilia 
este o regiune autonomă și are un parlament 
cu o singură cameră ales pe patru ani — 
Adunarea regională.

Adunarea regională a Siciliei este formată 
din 90 de deputați. In alegerile din 1951, 
în adunarea regională au fost aleși 30 de de- 
mocrat-creștini, 30 de reprezentanți ai „blo
cului popular" (din care fac parte comuniștii, 
socialiștii" și independenții de stingă), 11 re
prezentanți ai „mișcării sociale italiene" (neo
fasciștii), zece monarhiști, șase liberali și 
trei socialiști de dreapta.

In Adunarea regională a Siciliei, demo- 
crat-creștinii fac bloc cu reprezentanții unor 
partide ultrareacționare, cum sînt partidul 
monarhist și cel liberal și sînt sprijiniți de 
neofasciști.

In cursul campaniei electorale, parti
dele democrat-creștin, „național-monarhist",

In cîteva rînduri
• La 31 mai și 1 iunie în sala Universită

ții populare Kolarcev au avut loc concerte 
ale artiștilor sovietici care au sosit la Bel
grad. Spectatorii care au umplut pînă la re
fuz sala, au făcut o manifestație entuziastă 
artiștilor sovietici. La concerte a asistat R. 
Ciolakovici, vicepreședinte al Vecei Execu
tive Federative, și alte personalități. (TASS)

& La 1 iunie s-a deschis la Messina (Ita
lia) conferința Miniștrilor Afaceri'or Externe 
ai (arilor participante la așazisa Uniune Eu
ropeană a cărbunelui și oțelului — Franța. 
Italia, Germania occidentală. Belgia, Olanda 
și Luxemburg. Conferința a început într-o 
atmosferă de divergențe adinei între partici
panți, îndeosebi în problema candidaturii la 
postul de președinte a „înaltei autorități" a 
Uniunii. (TASS)

» La 31 mai, Curtea supremă din S.U.A. 
a hotărît să examineze în toamna anului cu
rent apelul Partidului Comunist din S.U.A. 

BALANȚA istoriei

tinuat Menon, trebuie să se desfășoare între 
părțile interesate — S.U.A. și guvernul R.P. 
Chineze. Este discutabilă afirmația — a spus 
el — că părțile ar fi guvernul R.P. Chineze 
și Cian Kai-și. Guvernul chinez consideră a- 
cest lucru drept o „problemă internă" și nu 
are nimic de obiectat ca ea să fie socotită 
ca atare în cadrul eventualelor tratative. 
Menon a subliniat că tratativele trebuie să 
aibă loc „în momentul potrivit" și că chine
zii nu au spus niciodată-că „nu vom sta de 
vorbă cu nimeni. Este vorba de o problemă 
internă și guvernul de la Pekin este gata să 
stea de vorbă cu ei".

Menon a declarat corespondenților de presă 
că la 3 iunie va sosi la Londia, unde se va 
întîlni cu primul ministru Eden. După aceea, 
el va vizita S.U.A., va participa la sesiunea 
O.N.U. și, foarte probabil, se va întîlni cu 
membri ai guvernului S.U.A.

★
DELHI 2 (Agerpres). — CHINA .NOUA 

transmite: In cadrul conferinței de presă 
ținută la 31 mai, primul ministru al Indiei 
Nehru, referindu-se la expulzarea celor patru 
aviatori americani din China, a declarat că 
este un fapt care merită să fie salutat întru- 
cît este de natură să contribuie la tendința 
generală de micșorare a încordării interna
ționale.

trucît organizatorii unor asemenea instruc
taje știu că presa va publica informații des
pre eile.

Revista „Fortune” subliniază în numărul 
său din iunie că Statele Unite privesc con
ferința celor patru mari puteri ,,de pe poziții 
de forță”.

„A sugera opiniei publice europene că 
strategia de intimidare va continua ca și 
înainte să joace un rol hotărîtor — scrie re
vista — iată în ce constă sarcina principală 
a diplomației americane în lunile viitoare. 
In caz contrar tendința spre neutralism ar 
putea antrena pe unii din aliații noștri in
clusiv și pe cei mai importanți ca Germa
nia și Japonia".

„popular-monarhist" și alte partide reacțio
nare, care s-au discreditat prin politica lor 
antipopulară dusă de guvernul autonom al 
Siciliei, au depus toate eforturile pentru a-i 
atrage pe alegători de partea lor. Astfel, a- 
genții „Partidului Popular-Monarhist" au ple
cat prin regiune și au împărțit populației ne
voiașe de la sate și orașe alimente și îmbră
căminte în schimbul promisiunii de a vota 
pentru partidul lor.

Intr-un mesaj adresat alegătorilor din 
Sicilia, secretarul general al ParticMlui Co
munist Italian, Palmiro Togliatti, subliniază 
caracterul demagogic al campaniei dusă de 
partidul democrat-creștin. „Cînd se țin ale
geri — se spune în mesaj — acest partid 
promite multe și reușește astfel să obțină o 
parte din voturi. De asemenea... el pacti
zează cu dușmanii revendicărilor poporului, 
cu reprezentanții marilor moșieri și ai reac- 
țiunii și guvernează împreună cu ei...

Adevărat» exponenți ai intereselor oame
nilor muncii din Sicilia și din întreaga Italie 
sînt Partidul Comunist și cel Socialist care 
luptă în comun pentru apărarea autonomiei 
regionale a Siciliei, pentru înfăptuirea unei 
reforme agrare democrate și pentru industria
lizarea regiunii, pentru folosirea bogățiilor ei 
petrolifere în scopul dezvoltării economies 
naționale, pentru ducerea unei politici de 
pace, împotriva încercărilor de a transforma 
Sicilia într-o bază militară americană.

în legătură cu o hotărîre a tribunalului din 
Washington, potrivit căreia partidul comu
nist și membrii săi trebuie să se înregis
treze la organele polițienești din S.U A 
(TASS).

O Greva de avertisment de 48 de ore a 
celor 2.000.000 de muncitori agricoli din 
Italia s-a terminat. Greva a fost declarată 
în sprijinul cererii ca muncitorilor agricoli 
să li se plătească ajutoare de șomaj și să 
se încheie noi contracte de muncă. (AGER
PRES)

& A trecut o lună de la declararea grevei 
textiliștilor din orașul Kanpur (India). Patra, 
nii și autoritățile statului Kanpur continuă să 
se situeze pe o poziție intransigentă, rejuzind 
să înceapă tratative cu greviștii, pînă la în
cetarea grevei. La 1 iunie a avut loc un mi
ting al greviștilor, care au hotărît să conti
nue lupta pînă cînd administrația le va sa
tisface revendicările. (TASS).

CRONICA
Printr-un Decret al Prezidiului Marii A- 

dunări Naționale, tov. Dumitru Coliu a fost 
numit în funcția de președinte al Comisiei 
Controlului de Stat.

Tov. Mihal Gavriliuc, printr-un alt De
cret al Prezidiului Marii Adunări Naționale, 
a fost eliberat din funcția de președinte al 
Comisiei Controlului de Stat, primind alte 
însărcinări.

★
Prezidiul Marii Adunări Naționale, prin

tr-un decret, a numit pe tov. Mihai Dalea 
în funcția de ministru al Colectărilor.

(Agerpres)

Recepția de la legația Italici 
din București

La 2 iunie, Francesco Lo Faro, trimis ex
traordinar și ministru .plenipotențiar a! Ita
liei, a oferit o recepție cu prilejul sărbători» 
naționale, aniversarea Republicii.

La recepție au participat tovarășii dr. 
Petru Groza, președintele Prezidiului Mai ii 
Adunări Naționale ‘a Republicii Populare 
Romîne, S. Bughici, ministrul Afacerilor Ex. 
terne, Avram Bunaciu, secretarul Prezidiului 
Marii Adunări Naționale, și funcționari supe
riori ai Ministerului Afacerilor Externe.

La recepție au participat de asemenea nu
meroși membri ai corpului diplomatic.

Recepția s-a desfășurat într-o atmosferă 
cordială. (Agerpres).

SPORT
Astăzi începe cursa ciclistă 

București-Sofia
Astăzi începe o nouă șl Interesantă com

petiție internațională: întrecerea ciclistă 
„Cursa prieteniei romîno-bulgare" București 
—Sofia, care se desfășoară cu prilejul împli
nirii unui an de la inaugurarea podului de 
paste Dunăre, care leaga țara noastră de 
țara prietenă și vecină.

Traseul competiției măsoară 531 km. îm
părțit în trei etape după cum urmează : vi
neri 3 iunie : București—Giurgiu—Ruse— 
Gabrovo (210 km.) ; sîmbătă 4 iunie: Ga
brovo—Plovdiv (165 km.) și duminică 5 iu
nie: Plovdiv—Sofia (156 km.). Fiecare echi
pă va fi alcătuită din cîte 15 cicliști. Lotul 
R.P.R. este compus din C. Dumitrescu, 1. 
Ioniță, G. Moiceanu, N. Maxim, C. Istrate, 
St. Sebe. Gh. Șerban, Ion Hora, D. Glodea, 
I. Constântinescu, R. Schuster, N. Vasilescu, 
D. Țupa, P. Nuță, și Șt. Ștefu. In rîndui 
echipei bulgare figurează o serie de cicliști 
cunoscuți prin posibilitățile și performanțele 
lor ca : Dimov, Krîstev. Bobcev, Iliev, Gheor- 
ghiev și alții.

Plecarea festivă se va da la ora 9 din 
fața ziarului „Informația Bucureștiului" (sir. 
Brezoianu) iar startul oficial la km. 8 de 
pe șoseaua București—Giurgiu.

Manifestări internajionale 
în Capitală

Sfîrșitul acestei săptămîni oferă spectato
rilor bucureșteni prilejul să urmărească un 
nou și variat program de manifestări spor
tive internaționale.

Duminică pe stadionul Republicii se va 
desfășura un interesant joc de fotbal între 
reprezentativele de juniori ale R.P.R. și R- 
Cehoslovace. După cum se știe aceste două 
echipe au reușit în cadrul turneului orga
nizat de F.I.F.A. să cîștige seriile respecti
ve. Ambele selecționate cuprind o serie de 
jucători de valoare astfel că este de aștep
tat ca întîlnirea să se ridice la nivelul co
respunzător.

Lotul R.P.R. este alcătuit din următorii 
jucători: Uțu, Bocianu (portari), Neamțu, 
Stancu, Ștefănescu, Ioniță (fundași), Bodo, 
Maior, Jenei, Gref (mijlocași), Copil, Ghibea, 
Ene, Seredai, Virgil, Jojart, Țircovnicu, Vă- 
caru (înaintași).

In deschidere la meciul de mai sus se va 
disputa întîlnirea internațională de handbal 
între echipele U.D.A. (Praga) și C.C.A., două 
din cele mai puternice formații din țările 
respective.

Altă manifestare internațională se va des
fășura sîmbătă și duminică pe lacul Snagov 
între reprezentativele R.D. Germane și R.P.R. 
In program figurează întreceri de caiac și 
canoe.

Campionatele europene de box
BERLIN. —- In reuniunea de ieri după’ 

amiază a campionatelor europene de box au 
fost desemnați pugiliștii care s-au calificat 
în semifinalele categoriilor muscă și ușoară.

La cat. muscă reprezentantul țării noastre 
Mircea Dobrescu a obținut victoria la puncte 
în fața campionului cehoslovac Majdloch. 
Mircea Dobrescu s-a impus de la început 
prin seriile sale prelungite și a dominat în
tregul meci realizînd o aplaudată victorie. 
In urma, acestui frumos succes, Dobrescu s-a 
calificat în semifinale unde se va întîlni cu 
Behrend (R. D. Germană), care l-a învins 
tot ieri pe maghiarul Naghi. In cealaltă 
semifinală se vor întîlni învingătorii din 
meciurile: Stolnicov (U.R.S.S.) — Basel 
(Germania occidentală) și Kukier (R. P. 
Polonă) — Lyod (Anglia).

In primul meci al sferturilor de finală la 
categoria ușoară, C. Dumitrescu s-a întîlnit 
cu cunoscutul campion maghiar Budai. Bo
xerul din R. P. Ungară a atacat tot timpul, 
cîștigînd la puncte.

Iată alte rezultate tehnice: cat. pană: 
Mehling (Germania occidentală), învinge la 
puncte pe Zima (Austria). Zasuhin (U.RS.S.) 
întrece la puncte pe Horvath (R. P. Un
gară), cat. mijlocie mică: Pigou (Franța), 
întrece la puncte pe Nicolov (R. P Bu'gA 
garia), Pietrzykowski (R. P. Polonă), est^B 
declarat învingător prin neprezentarea lui 
Foster (Anglia), oprit de doctor să boxeze.

t i r e
Pe stadionul „Dinamo" din Moscova . 

s-a desfășurat la 1 iunie întîlnirea interna- ’ 
țională de volei dintre echipele reprezenta
tive masculine ale U. R. S. S. și R. P. Po
lone. După un joc viu disputat, victoria a 
revenit voleibaliștilor sovietici cu scorul de 
3—2 (16—18, 13—15, 15—8, 15—10,
15—13),

Timpul probabil
(Buletinul Institutului Meteorologic Central)

In București pentru următoarele trei zile: Vremea 
se încălzește treptat iar cerul se va menține va
riabil. Vînt slab va sufla din sectorul sudic.

In țară pentru următoarele trei zile- Vremea 
continuă să se încălzească, cerul rămînînd variab:l 
mai mult noros în regiunea de munte și nord- 
vestul țării, unde vor cădea averse slabe și locale 
de ploaie mai ales după amiezile. Vîntul va sufla^k 
slab din sectorul sudic. Temperatura în creștei^^B 
mai accentuată la sfîrșitul intervalului, va fi cu^^ 
prinsă noaptea intre 5 grade și 15 grade, iar ziua 
între 18 grade și 27 grade.
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